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RADA MIEJSKA RYDZYNY 
 

Protokół Nr VI/2024 
 

z VI Sesja Rady, która odbyła się w dniu 17 grudnia 2024r.  
 

 
Obrady rozpoczęto 17 grudnia 2024r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 19:48 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 radnych, na 15 stanowiących ustawowy skład Rady Miejskiej Rydzyny. 

Obecni radni to: 

1. Piotr Burda 
2. Artur Chmiel 
3. Grażyna Dembicka 
4. Karol Dembicki 
5. Grzegorz Kostka 
6. Radosław Kulus 
7. Jan Nawrotkiewicz 
8. Piotr Patek 
9. Marek Pietrzak 
10. Dawid Różyński 
11. Roman Skiba 
12. Leszek Skrobała 
13. Bonifacy Skrzypczak 
14. Tomasz Szulc 
15. Łukasz Wleklik 

 

1. Otwarcie obrad Sesji. 

Otwarcia obrad VI Sesji Rady Miejskiej dokonała Przewodniczący Rady pan Roman Skiba, który powitał 

wszystkich przybyłych na Sesję radnych Rady Miejskiej Rydzyny, Burmistrza Miasta i Gminy Rydzyna 

wraz ze swoimi współpracownikami, sołtysów Gminy Rydzyna, dyrektorów szkół i przedszkola, 

dyrektorów jednostek organizacyjnych gminy oraz wszystkich zaproszonych gości. 

Następnie nastąpiło uroczyste podziękowanie Pani dr Danucie Papież, która podczas Sesji otrzymała 
od Pana Przewodniczącego Rady pana Romana Skiby, pamiątkowy grawerton, w podziękowaniu za  
52 lata pracy w rydzyńskiej przychodni. Kwiaty i gratulacje na ręce Pani Doktor złożył także Burmistrz 
Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Na Sesji również pojawiła się Iwona Śmiłowska-Zydorczyk, komendantka Hufca ZHP Leszno, która na 
ręce dyrektora Wojciecha Jędrzejczaka przekazała Złotą Honorową Odznakę Ruchu Przyjaciół 
Harcerstwa przyznaną Szkole Podstawowej w Dąbczu w podziękowaniu za troskę o sprawy 
wychowania dzieci i młodzieży oraz za pomoc okazaną Związkowi Harcerstwa Polskiego w jego pracy 
wychowawczej. 
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Z kolei Burmistrz pan Kornel Malcherek otrzymał Srebrną Honorową Odznakę Przyjaciół Harcerstwa. 

Podczas Sesji druh Maciej Tobółka z 22. Drużyny Wędrowniczej w Dąbczu przekazał Betlejemskie 
Światełko Pokoju, które harcerze na Ziemię Leszczyńską przywieźli z Wiednia. 

 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba przedstawił proponowany porządek obrad.  

PROPONOWANY PORZĄDEK OBRAD: 

1. Otwarcie obrad Sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad IV i V Sesji Rady. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie    

międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza związanych  

z  wykonaniem uchwał Rady. 
6. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038: 
a) Odczytanie projektu uchwały wraz z uzasadnieniem.  
b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Rydzyna. 
c) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej  

i zgłoszenie zmian w tym autopoprawek. 
d) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do projektu  

i ich przegłosowanie. 
e) Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rydzyna – druk nr 50. 
7. Uchwalenie budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na 2025 rok. 
a) Odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 
b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej Gminy 

Rydzyna na 2025r. 
c) Odczytanie opinii Komisji stałych Rady. 
d) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej   

i wniosków zawartych w opiniach Komisji Rady. 
e) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek  do projektu budżetu  

i ich przegłosowanie. 
f) Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 51. 
8. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 
a) Przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2028  

z perspektywą na lata 2029 – 2032” wraz z prognozą oddziaływania na środowisko – druk nr 
52, 

b) określenia kwoty będącej podstawą ustalenia wysokości dotacji na działalność Centrum 
Integracji Społecznej w Kłodzie – druk nr 53, 

c) ustalenia diet dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 54, 
d) ustalenia diet dla sołtysów i przewodniczącego Zarządu Samorządu Mieszkańców Rydzyny – 

druk nr 55, 
e) wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości w trybie bezprzetargowym – druk nr 56, 
f) nadania nazwy ulicy „Jesienna” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości 

Moraczewo – druk nr 57, 
g) zgłoszenia sołectwa Jabłonna do programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+” – druk nr 58, 
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h) zasad i trybu korzystania z obiektów użyteczności publicznej na terenie Miasta i Gminy Rydzyna 
– druk nr 59, 

i) określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 
przedszkoli publicznych prowadzonych przez Gminę Rydzyna oraz dokumentów niezbędnych 
do potwierdzenia tych kryteriów – druk nr 60, 

j) ustalenia zasad zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – 
druk nr 61, 

k) wyrażenia zgody na z porozumienia międzygminnego w sprawie powierzenia wykonania 
zadania publicznego w zakresie przejęcia przez Gminę Krzemieniewo od Gminy Rydzyna zadań 
w zakresie zapewnienia dziecku z niepełnosprawnością bezpłatnego transportu i opieki  
w czasie przewozu na trasie z miejscowości Robczysko do Zespołu Szkół Specjalnych w Górznie 
– druk nr 62, 

l) zmian w uchwale budżetowej Gminy  Rydzyna na 2024 rok – druk nr 63, 
m) zmiany Uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r.  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze 
zm. – druk nr 64, 

n) zwiększenia udziałów w Samorządowym Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o. z siedzibą 
w Gostyniu – druk 65, 

o) powołania doraźnej Komisji Statutowej Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 66. 
9. Interpelacje i zapytania radnych. 
10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
11. Wolne wnioski i informacje. 
12. Zakończenie obrad Sesji. 

 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba zapytał, czy radni mają pytania do przedstawionego porządku 

obrad. Pytań nie było.  

W związku z powyższym Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przedstawiony porządek obrad. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Porządek zostały przyjęty jednogłośnie 15 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie porządku obrad.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

TAK (15) 

Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 

Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 

Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

3. Przyjęcie protokołu z IV i V Sesji Rady Miejskiej. 
 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że Protokoły z IV i V Sesji wyłożone były w Biurze 
Rady, zostały sporządzone zgodnie z przebiegiem obrad i nie wnosi do nich żadnych uwag. 
Zaproponował przyjęcie ich bez odczytywania. 
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W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Protokół Nr IV/2024 został przyjęty 14 głosami za przy 1 
głosie wstrzymującym. 
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z obrad IV Sesji Rady. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Łukasz Wleklik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Tomasz Szulc 
 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Protokół Nr IV/2024 został przyjęty 14 głosami za przy 1 
głosie wstrzymującym. 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z obrad V Sesji Rady. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Łukasz Wleklik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Tomasz Szulc 
 

4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych  
w okresie międzysesyjnym. 

Informację przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba.  

Informacja w załączeniu protokołu. 

5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, 
zwłaszcza związanych z wykonaniem uchwał Rady. 

Sprawozdanie przedstawił Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Sprawozdanie w załączeniu protokołu. 
 

5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na 
lata 2025 – 2038: 
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a) Odczytanie projektu uchwały wraz z uzasadnieniem. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba odczytał projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025– 2038 wraz z uzasadnieniem. 

b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej  
o projekcie wieloletniej prognozy finansowej Gminy Rydzyna. 

Uchwałę Nr SO-12/0957/184/2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Poznaniu z dnia 09 grudnia 2024r. w sprawie: wyrażenia opinii o projekcie wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038 (opinia pozytywna z uwagą jak w pkt III uzasadnienia) 
odczytał Skarbnik Miasta i Gminy Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej i zgłoszenie zmian w tym autopoprawek. 

Głos w imieniu Burmistrza zabrał Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak poinformował, że Burmistrz podziela stanowisko wyrażone  
w uchwale Regionalnej Izby Obrachunkowej, stąd proponowana autopoprawka wynikająca ze wskazań 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej. I tak: 

Proponuje się Wysokiej Radzie dokonanie następujących zmian w projekcie uchwały o wieloletniej 
prognozie finansowej Gminy Rydzyna na lata 2025-2038: 

Wynikających ze uwag i wskazań Składu Orzekającego RIO z dnia 09 grudnia 2024r. w uchwale Nr SO-
12/0957/184/2024: 

1. W zakresie pozycji 10.6 – „Spłaty, o których mowa w poz. 5.1, wynikające wyłącznie z tytułu 
zobowiązań już zaciągniętych” analiza wykazała, że suma spłat w poszczególnych latach wynosi 
19.833.227,87 zł. (…) Do dnia 31 grudnia 2024 r. jednostka ma możliwość zaciągania wszystkich 
zobowiązań do wysokości planu wynikającego z uchwały budżetowej oraz dokonania spłat z tytułu 
zaciągniętych kredytów i pożyczek, a uwzględniając wielkość kredytów i pożyczek wykazaną w 
sprawozdaniu Rb-Z według stanu na dzień 31.12.2023 r., to suma wykazanych spłat w poszczególnych 
latach, w poz. 10.6 zgodnie z założonym harmonogram spłat, powinna wynosić 20.943.009,57 zł 
(różnica: 1.109.781,70 zł).  

Jak wynika z analizy niezgodność powstała na wskutek przyjęcia danych planowanych w tej kolumnie 
na dzień 30 września, a nie 31 grudnia br. 

W związku z powyższym po dokonaniu autopoprawki w zakresie pozycji 10.6 – „Spłaty, o których mowa 
w poz. 5.1, wynikające wyłącznie z tytułu zobowiązań już zaciągniętych” (aktualizacja danych) wielkość  
sumy wykazanych spłat w poszczególnych latach, w poz. 10.6 uwzględniając założony harmonogram 
spłat, wynosi 20.943.009,57 zł, co jest zgodne z uwagą wskazaną przez Skład Orzekający. 

2. W załączniku Nr 2 „Wykaz przedsięwzięć” nie zachowano chronologicznej numeracji przedsięwzięć, 
w związku z powyższym numeracja w załączniku została poprawiona. 

Wynikających z zaproponowanej autopoprawki do uchwały budżetowej na 2025 r. (Ogółem zwiększenie 
dochodów i wydatków budżetowych w wysokości 2.240.000,00 złotych, w tym m.in. dochody 
majątkowe przedstawione w pkt 1 i 2 oraz wydatki majątkowe w zakresie przedsięwzięć przedstawione 
w pkt 3, 4 i 5): 
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1. Zwiększa się o dochody budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 
5.300.000,00 zł z tytułu środków z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji. Gmina Rydzyna 
otrzymała na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, 
Rojęczyn w gminie  Rydzyna” kwotę 3,5 mln złotych. Pierwotnie zakończenie jednego z etapów 
rozliczenia zadania zostało zaplanowane na koniec 2024r., jednakże etap ten zakończy się w styczniu 
2025 r. Zmiana ta powoduje przesuniecie  otrzymania środków (1 transza), zamiast w 2024 r. na 2025r. 
(autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2025 rok, jak również została ujęta  
w autopoprawce uchwały WPF), 

2. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 250.000,00 zł (700-70005-0770) do kwoty 1.250.000,00 zł 
dotyczy wpłat z tytułu nabycia prawa własności oraz prawa użytkowania wieczystego, 

3. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 5.300.000,00 
zł na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn 
w gminie  Rydzyna”, które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program 
Inwestycji Strategicznych na realizację zadań inwestycyjnych. Pierwotnie zakończenie jednego z etapów 
rozliczenia zadania zostało zaplanowane na koniec 2024r., jednakże etap ten zakończy się w styczniu 
2025 r. Zmiana ta powoduje przesuniecie  otrzymania środków (1 transza) i ich wydatkowania, zamiast 
w 2024r. na 2025r. (autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2025r., jak również została 
ujęta w autopoprawce uchwały WPF; dotyczy przedsięwzięcia), 

4. Zwiększa się  wydatki budżetowe o kwotę 200.000,00 zł (801-80104-6050) do kwoty  300.000,00 zł 
na zadanie: „Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola publicznego przy ul. Plac Jana 
Dąbrowskiego 1 a w Rydzynie” (- autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2025r., jak 
również została ujęta w autopoprawce uchwały WPF; dotyczy przedsięwzięcia), 

5. Zwiększa się  wydatki budżetowe o kwotę 90.000,00 zł (758-75814-6010) na zadanie: „Wniesienie 
udziałów do Samorządowego Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o. z siedzibą w Gostyniu”  
(- autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2025 r., jak również została ujęta  
w autopoprawce uchwały WPF;  dotyczy przedsięwzięcia). 

d) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do 
projektu i ich przegłosowanie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba otworzył dyskusję i zwrócił się do radnych, czy mają 
pytania do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz zaproponowanych przez Burmistrza 
autopoprawek.  

Jednocześnie poinformował, że szczegółowe omówienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2025 – 2038 odbyło się posiedzeniach Komisji problemowych Rady, na którym radni zadawali 
szczegółowe zapytania do poszczególnych przedsięwzięć zwartych w WPF. 

W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady pan Roman Skiba zamknął dyskusję i zarządził 
głosowanie nad autopoprawkami do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy 
Rydzyna na lata 2025 – 2038. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie 15 głosami 
za. 

Głosowano w sprawie: 
autopoprawek do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025-
2038.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

e) Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Rydzyna – druk nr 50. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2038. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie 15 głosami za i przyjęła Nr VI/50/2024. 

Głosowano w sprawie: 
Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rydzyna – druk nr 50.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

6. Uchwalenie budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na 2025 rok. 

a) Odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poprosił Burmistrza MiG pana Kornela Malcherka  
o odczytanie projekt uchwały budżetowej na rok 2025 wraz z uzasadnieniem. 

Burmistrz przedstawił projekt uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 

Burmistrz powiedział, że w dniu 15 listopada br. burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna przedłożył Radzie 
Miejskiej Rydzyny projekt budżetu na 2025 rok. Analiza prognozowanych dochodów i wydatków na 
2025 rok prowadzi do następujących wniosków. Planowane dochody szacowane są w wysokości 
75.663.905,29  zł. Dochody bieżące budżetu mają wynieść 63.512.947,97  zł. natomiast dochody 
majątkowe planowane są w wysokości 12.150.957,32  zł. Ogółem planowane dochody są wyższe  od 
tegorocznych, wg stanu na 30 września, o 12,15%. Z kolei planowane wydatki bieżące (tj.: 
wynagrodzenia i pochodne oraz pozostałe koszty działalności bieżącej, wydatki na obsługę długu, 
dotacje, rezerwa ogólna budżetu  i inne) mają wynieść 56.924.493,53  zł. Gmina Rydzyna w 2025 roku 
planuje wydatki majątkowe (inwestycyjne) w wysokości 16.997.621,48  zł. Planowane wydatki ogółem 
stanowią kwotę 73.922.115,01 zł i będę wyższe od tegorocznych o 9,25%. Gmina w przyszłorocznym 
budżecie planuje nadwyżkę  budżetu w wysokości 1.741.790,28  zł, która zostanie  przeznaczona na 
spłatę zobowiązań z tytułu emisji obligacji komunalnych oraz zaciągniętych kredytów i pożyczek.  
W przedkładanym Wysokiej Radzie projekcie uchwały budżetowej na 2025 roku, jak co roku,  główną 
pozycją po stronie wydatków stanowią nakłady w dziale oświata, w wysokości 36,06  mln złotych, które 
stanowią 48,79  % ogółu wydatków. Na bieżące utrzymanie jednostek oświatowych -  szkoły 
podstawowe wraz z dowożeniem uczniów do szkół zaplanowano nakłady w wysokości 20,56 mln 
złotych. Uchwalona w dniu 1 października 2024 r. ustawa o dochodach jednostek samorządu 
terytorialnego zakłada istotne zmiany w zasadach ustalania dochodów jednostek samorządu 
terytorialnego z tytułu udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych (PIT) oraz udziału  
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w podatku dochodowym od osób prawnych (CIT). Dochody samorządów z tych tytułów obliczone 
zostały jako procent od dochodów podatników z terenu danej jednostki samorządu terytorialnego 
(dotychczas dochód samorządów z tytułu udziału w podatkach PIT i CIT naliczany jest na podstawie 
podatku należnego). Ponadto części subwencji ogólnej dla samorządów zostało zastąpione potrzebami 
finansowymi: wyrównawczymi, oświatowymi, rozwojowymi, ekologicznymi i uzupełniającymi. 
Natomiast subwencja będzie mieć charakter uzupełniający. Według nowej ustawy o dochodach 
jednostek samorządu terytorialnego  dochody  z tytułu udziałów w podatku PIT wzrosły o 167,29% do 
kwoty 35,4 mln zł a dochody z tytułu udziałów w podatku CIT wzrosły o 53,14% do kwoty 5,96 mln zł. 
W przedkładanym projekcie uchwały budżetowej jest założona kwota środków z budżetu państwa na 
realizację zadań zleconych, gdzie na samorząd gminny nałożono ustawowy obowiązek wypłaty wielu 
świadczeń pomocy społecznej na kwotę ogółem ponad 3,38 mln złotych, co stanowi 5,33% dochodów 
bieżących ogółem, a realizacja wydatków zleconych zadań stanowi 5,95%  wydatków bieżących 
ogółem. W budżecie zaplanowano 1,0 mln  zł po stronie dochodów ze sprzedaży majątku. Dochody  
z tego tytułu należy oceniać jako realne. W dalszym ciągu Gmina będzie podejmowała działania w celu 
sprzedaży kolejnych terenów pod zabudowę mieszkaniową  w Rydzynie i produkcyjno-usługową  
w Augustowie (obręb geodezyjny Kłoda).  Najważniejszymi gminnymi inwestycjami będą zadania 
realizowane z dofinansowaniem z Rządowego Funduszu  Polski Ład  (RFPL) i będą to są: przebudowa 
drogi gminnej ul. Wierzbowa w Dąbczu,  przebudowa dróg gminnych w miejscowościach Dąbcze, 
Kłoda, Rojęczyn w gminie w Rydzyna, przebudowa budynku przedszkola w Rydzynie przy ul. Plac 
Dąbrowskiego, przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu (zadania ujęte w WPF). 
Pierwsze zadanie zaplanowane jest w latach 2024-2025 w kwocie 2,47 mln zł, z czego w roku 2025 
nakłady zaplanowano w wysokości 2,4 mln zł. Gmina otrzymała dofinansowanie w wysokości 1,8  mln 
zł w ramach RFPL. Zadanie wykonuje  Przedsiębiorstwo Handlowo – Usługowe Patryk Borowczyk z 
Krobi na kwotę 2,2 mln złotych. Zadanie ma zostać wykonane w terminie do końca października 2025 
r. Drugie zadanie  „Przebudowa dróg gminnych w Dąbczu, Kłodzie i Rojęczynie w gminie Rydzyna” 
realizacja zaplanowana jest w latach 2023 – 2025 w kwocie 4,72 mln zł, z czego w roku 2025  nakłady 
zaplanowano w wysokości 1,8  mln zł. Gmina otrzymała dofinansowanie na to zadanie  w wysokości 
3,5 mln zł  w ramach RFPL. Zadanie również realizuje Przedsiębiorstwo Handlowo – Usługowe Patryk 
Borowczyk z Krobi na kwotę 4,4 mln złotych. Zadanie ma zostać wykonane w terminie do końca 15 
marca 2025 r. Kolejnym istotnym przedsięwzięciem realizowanym przez  Gminę jest przebudowa 
budynku przedszkola w Rydzynie przy ul. Plac Dąbrowskiego. Inwestycja zaplanowana jest na lata 
2024-2025 na łączną kwotę 3,27  mln złotych. W roku 2025 na realizacje tego zadania zaplanowano 
kwotę 2,6 mln zł. Zadanie realizuje firma Konsorcjum Budowlane Giera z Sp. z o.o. za kwotę 2,9 mln 
złotych. Dofinansowanie tego zadania z RFPL wynosi 2,5 mln złotych. Termin zakończenia zadania to 
sierpień 2025 r. Kolejną inwestycją,  na którą gmina otrzymała dofinansowanie w ramach RFPL jest 
przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu  w kwocie 5,05 mln zł. Zadanie 
planowane jest na lata 2024-2026 w kwocie 5,8 mln zł. W 2025 r. zaplanowano nakłady na kwotę 2,6 
mln zł. Zadanie realizuje firma PROINVEST Sp. z o.o. z Rawicza za kwotę 5,5 mln złotych. Termin 
zakończenia zadania to 30 stycznia 2026 r. W zakresie wydatków majątkowych Gmina zamierza 
kontynuować realizację zadań w zakresie poprawy bezpieczeństwa przy ciągach komunikacyjnych.  
W przyszłym roku planowana jest kwota 143 tys.  złotych na kontynuację przebudowy dróg 
dojazdowych do gruntów rolnych, w tym w ramach funduszu sołeckiego zaplanowano kwotę 43 tys. 
złotych. Śladem lat ubiegłych gmina zamierza złożyć wniosek do Samorządu  Województwa 
Wielkopolskiego dotyczący dofinansowania zadań w zakresie przebudowy dróg dojazdowych do 
gruntów rolnych. Jego realizacja i ujęcie w budżecie na 2025  rok uzależnione będą od otrzymania 
dofinansowania i jego wysokości. Ponadto gmina Rydzyna zaplanowała pomoc finansową dla Powiatu 
Leszczyńskiego na zadanie pn.:  „Budowa drogi dla rowerów wzdłuż drogi powiatowej nr 4799P na 
odcinku Kłoda –  Tarnowa Łąka w ramach zadania ograniczenie niskiej emisji na terenie Aglomeracji 
Leszczyńskiej” w kwocie 667.563,00 zł. Powiat Leszczyński planuje otrzymać na realizację tego 
przedsięwzięcia dofinansowanie w ramach programu Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-
2027 (ZIT- Zintegrowanie Inwestycje Terytorialne). Gmina planuje kontynuować zadania związane  
z rozbudową sieci wodociągowej i kanalizacyjnej w Gminie Rydzyna w kwocie 400 tys. złotych tj.: 
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rozbudowa sieci wodociągowej i kanalizacji w Gminie Rydzyna (250 tys. zł), wykup pobudowanych sieci 
od inwestorów prywatnych (100 tys. zł) oraz w kwocie 50 tys. złotych na koncepcję rozbudowy 
oczyszczalni ścieków w Rydzynie. W konsekwencji w budżecie na 2025 rok nakłady na działalność 
inwestycyjną szacuje się w wysokości 16,99  mln złotych (w tym 15,75  mln zł nakładów ujętych w WPF 
jako wieloletnie zadania inwestycyjne), co stanowi 22,99% ogółu planowanych wydatków,  a odliczając 
wydatki na zadania zlecone ustawami, to wskaźnik ten wynosi 24,09%. Warto jeszcze nadmienić, że 
mimo dużych nakładów inwestycyjnych w dalszym ciągu szereg zadań czeka na realizację w kolejnych 
latach. Ponadto sporym obciążeniem przyszłorocznego budżetu będzie spłata zobowiązań (1,74  mln 
zł) z tytułu emisji obligacji komunalnych oraz zaciągniętych pożyczek.  Ze względu na bardzo szybko 
zmieniającą się sytuację makroekonomiczną bliższego  i dalszego otoczenia, jak również w dalszym 
ciągu trudne na dziś do oszacowania skutki wzrostu inflacji,  wpływu na gospodarkę toczącej się wojny 
w Ukrainie, realizacja przyszłorocznego budżetu wymagać będzie podejmowania szeregu działań 
mających na celu dalszą racjonalizację wydatków budżetowych i to we wszystkich sferach działalności 
samorządu oraz zintensyfikowania działań w zakresie wysokiej realizacji dochodów budżetowych.   

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba podziękował panu Burmistrzowi za przedstawienie projektu 
uchwały i przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej Gminy Rydzyna na 2025 rok. 

Uchwałę Nr SO-12/0952/184/2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu 
z dnia 09 grudnia 2024r. w sprawie: wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Rydzyna 
na 2025r. (opinia pozytywna z uwagą jak w pkt III uzasadnienia) odczytał Skarbnik Miasta i Gminy 
Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Odczytanie opinii Komisji stałych Rady. 
Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że wszystkie Komisje stałe Rady zaopiniowały 
pozytywnie projekt budżetu gminy na rok 2025. Opinie będą stanowiły załączniki do protokołu  
z dzisiejszej Sesji.  

Są to opinie Komisji Budżetu i Finansów, Komisji Rewizyjnej, Komisji Oświaty oraz Komisji Rolnictwa. 

d) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej i wniosków zawartych w opiniach Komisji Rady. 

Głos w imieniu Burmistrza zabrał Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak poinformował, że Burmistrz podziela stanowisko wyrażone  
w uchwale Regionalnej Izby Obrachunkowej, stąd proponowana autopoprawka wynikająca ze wskazań 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej. I tak: 

e) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do 
projektu budżetu i ich przegłosowanie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba otworzył dyskusję i zwrócił się do radnych, czy mają 
pytania do projektu budżetu na rok 2025 oraz zaproponowanych przez Burmistrza autopoprawek.  

Radny pan Bonifacy Skrzypczak zabrała głos w sprawie modernizacji Przedszkola przy pl. Jana 
Dąbrowskiego 1a, a przede wszystkim w sprawie zapisów w projekcie budżetu dotyczących 
finansowania tej inwestycji. 
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Radny pan Piotr Burda poruszył temat boiska dla Szkoły Podstawowej w Dąbczu. Zdaniem radnego 
zadaniem gminy jest szkolnictwa i dbanie o zdrowie fizyczne dzieci, a boisko przy szkole podstawowej 
spowoduje, że zarówno uczniowie, jak i w godzinach popołudniowych kluby sportowe mogłyby z niego 
korzystać. 

Radny pan Tomasz Szulc poruszył temat realizacji dróg, które są dofinansowywane z Funduszu Ochrony 
Gruntów Rolnych. Zdaniem radnego należy w roku 2025 wykonać te drogi, które były zaplanowane na 
bieżący rok, a ze względu na ograniczone środki finansowe nie zostały zrealizowane. Następnie powinno 
się zachować transparentność i wykonywać drogi według kolejności w każdej miejscowości. Radny 
powtórzył również wniosek złożony na Komisji Rolnictwa w sprawie zakupu przez gminę mulczera, 
równiarki oraz zamiatarki. Radny poruszył również temat konieczności właściwego zabezpieczenia 
remontowanego budynku świetlicy w Pomykowie. 

Radny pan Piotr Patek zabrał głos odnośnie odnawialnych źródeł energii na budynkach użyteczności 
publicznej oraz w sprawie kanalizacji Al. Sułkowskiego w Rydzynie, a także odniósł się do kwesXi 
budynku, w którym mieściła się poprzednio Szkoła Podstawowa w Rydzynie przy ul. Zamkowej 2 (tzw. 
Malagi).  

Radny pan Grzegorz Kostka zapytał o plany związane z wykonanie drogi Rydzyna – Tworzanki. 

Na wszystkie głosy w dyskusji szczegółowej odpowiedzi udzielili Wiceburmistrz MiG pan Łukasz 
Bartkowiak oraz Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Po przeprowadzonej dyskusji Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poprosił o przegłosowanie 
autopoprawek do projektu uchwały budżetowej Gminy Rydzyna na rok 2025. Autopoprawki zostały 
przyjęte jednogłośnie 15 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 
autopoprawek do projektu budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na rok 2025. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

f) Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 51. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poddał pod głosowanie projekt uchwały budżetowej 
na rok 2025. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za i przyjęła Nr VI/51/2024. 

Głosowano w sprawie: 
Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 51.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
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Burmistrz MiG pan Kornel Malcherek podziękował Radzie Miejskiej za podjęcie uchwały i powiedział, 
że liczy na owocną współpracę z Radą, przy jego dalszej realizacji.  

Przewodniczący Rady zarządził 10 minutową przerwę. 

PO PRZERWIE…. 

7. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

a) Przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2028 z perspektywą 
na lata 2029 – 2032” wraz z prognozą oddziaływania na środowisko – druk nr 52. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna pan Łukasz Bartkowiak. 

Uzasadnienie projektu: 

Zgodnie z zapisami ustawy - Prawo ochrony środowiska, organ wykonawczy województwa, powiatu  
i gminy, w celu realizacji polityki ochrony środowiska, sporządza odpowiednio wojewódzkie, 
powiatowe i gminne programy ochrony środowiska, uwzględniając cele zawarte w strategiach, 
programach i dokumentach programowych, o których mowa w art. 14 ust. 1 cytowanej ustawy. Ww. 
programy uchwala odpowiednio sejmik województwa, rada powiatu albo rada gminy. „Program 
Ochrony Środowiska dla Gminy Rydzyna na lata 2025-2028 z perspektywą na lata 2029-2032” został 
sporządzony w celu określenia aktualnego stanu środowiska, wskazania celów środowiskowych,  
a także wyznaczenia zadań umożliwiających ich realizację w perspektywie wieloletniej. W oparciu  
o przepisy ustawy o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa  
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko przeprowadzono strategiczną 
ocenę oddziaływania na środowisko. Zakres i stopień szczegółowości Prognozy uzgodnili Regionalny 
Dyrektor Ochrony Środowiska w Poznaniu oraz Wielkopolski Państwowy Wojewódzki Inspektor 
Sanitarny w Poznaniu. Przedmiotowy projekt programu został pozytywnie zaopiniowany przez Zarząd 
Powiatu Leszczyńskiego. Zgodnie z ustawą - Prawo ochrony środowiska przeprowadzono konsultacje 
społeczne Programu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko. Do przedmiotowego projektu 
dokumentów nie wpłynęły żadne uwagi i wnioski. Przygotowanie dla Gminy Rydzyna takiego programu 
na lata 2025 – 2028 z perspektywą na lata 2029 – 2032 był przedmiotem oferty. Najkorzystniejszą 
ofertę przedstawiła firma EKO-PRECYZJA i to przedstawiciel właśnie tej firmy omówił szczegółowo ten 
program na ostatnim posiedzeniu Komisji Rolnictwa w dniu 16 grudnia 2024r. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/52/2024. 

Głosowano w sprawie: 
Przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Rydzyna na lata 2025 – 2028 z perspektywą na 
lata 2029 – 2032” wraz z prognozą oddziaływania na środowisko – druk nr 52.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
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b) określenia kwoty będącej podstawą ustalenia wysokości dotacji na działalność Centrum Integracji 
Społecznej w Kłodzie – druk nr 53. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

Zgodnie z ustawą o zatrudnieniu socjalnym, działalność Centrum Integracji Społecznej finansowana jest 
m.in. dotacji pochodzącej z dochodów własnych jednostek samorządu terytorialnego, w tym 
przeznaczonych na realizację programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych. Kwota 
dotacji, w przypadku gdy instytucją tworzącą jest organizacja pozarządowa, jest ustalana jako iloczyn 
kwoty określonej uchwałą rady gminy oraz liczby uczestników zajęć reintegracji zawodowej i społecznej 
prowadzonych w Centrum i liczby pracowników Centrum, według stanu na koniec miesiąca, i wypłacana 
co miesiąc, przez okres działalności Centrum, w terminie do 10 dnia miesiąca następującego po 
miesiącu, za który została przyznana dotacja. Kwota dotacji nie może przekroczyć kwoty stanowiącej 
równowartość kosztów działalności Centrum, pomniejszonej o przychód uzyskany z działalności,  
o której mowa w art. 9 ustawy. Centrum Integracji Społecznej w Kłodzie zostało utworzone przez 
organizację pozarządową - Stowarzyszenie na Rzecz Aktywności Zawodowej i Społecznej Osób 
Niepełnosprawnych Ziemi Leszczyńskiej „Pro – AcXv” w Rydzynie. Centrum Integracji Społecznej zostało 
powołane do realizacji zadań mających na celu reintegrację zawodową i społeczną osób dotkniętych 
wykluczeniem społecznym, które ze względu na swoją sytuację życiową nie są w stanie same zaspokoić 
podstawowych potrzeb życiowych i znajdują się w sytuacji powodującej ubóstwo oraz 
uniemożliwiającej lub ograniczającej uczestnictwo w życiu zawodowym, społecznym i rodzinnym. 
Uczestnictwo osoby skierowanej do udziału w zajęciach Centrum Integracji Społecznej odbywa się  
w oparciu o podpisany z nią indywidualny program zatrudnienia socjalnego. Miejsko-Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej w Rydzynie od 2012 roku współpracuje z Centrum Integracji Społecznej w Kłodzie, 
a mieszkańcy Gminy Rydzyna uczestniczą w zajęciach Centrum. Zatrudnienie socjalne stanowi ważny 
element w kształtowaniu polityki społecznej w Gminie Rydzyna  jako  forma aktywnego wsparcia dla 
osób zagrożonych wykluczeniem społecznym. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/53/2024. 

Głosowano w sprawie: 
określenia kwoty będącej podstawą ustalenia wysokości dotacji na działalność Centrum Integracji 
Społecznej w Kłodzie – druk nr 53.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

c) ustalenia diet dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 54. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 
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Zasady dotyczące wypłaty diet dla radnych regulują przepisy ustawy o samorządzie gminnym. 
Wysokość diet przysługujących radnemu nie może przekroczyć 2,4-krotności kwoty bazowej określonej 
w w/w przepisach. Przy ustalaniu wysokości diet radnych rada gminy bierze pod uwagę również funkcje 
pełnione w radzie. Maksymalną wysokość diet przysługujących radnym w ciągu miesiąca, 
zróżnicowanych ze względu na liczbę mieszkańców gminy określa rozporządzenie Rady Ministrów  
z dnia 27 października 2021 r. w sprawie maksymalnej wysokości diet przysługujących radnemu gminy), 
które w § 3 stanowi:  

„ Radnemu przysługują w ciągu miesiąca diety w wysokości do:  

1. 100% maksymalnej wysokości diety w gminach powyżej 100 tys. mieszkańców, 

2. 75% maksymalnej wysokości diety w gminach od 15 tys. do 100 tys. mieszkańców,  

3. 50% maksymalnej wysokości diety w gminach poniżej 15 tys. mieszkańców.”  

Uwzględniając wysokość kwoty bazowej określonej w ustawie budżetowej na 2024r. dla osób 
zajmujących kierownicze stanowiska państwowe wynoszącej 1 789,42 zł oraz maksymalną wysokość 
diety w gminach poniżej 15 tys. mieszkańców, maksymalna wysokość diety przysługującej radnemu 
Miasta i Gminy Rydzyna to kwota 2.147,30 zł. Proponowana wysokość diet mieści się w maksymalnej 
wysokości określonej przez nowowprowadzone przepisy prawa. Wysokość zaproponowanych  
w niniejszej uchwale diet jest taka sama, jak w dotychczas obwiązującej Uchwale Nr XXXVI/279/2021 
z dnia 23 listopada 2021r. Propozycja podjęcia nowej uchwały wynika z faktu, że w świetle ostatniego 
orzecznictwa sądów administracyjnych jest to akt prawa miejscowego, zatem wymaga publikacji  
w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty, Rolnictwa oraz Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt 
uchwały pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami 
za przy 1 głosie przeciw. Uchwała przyjmie Nr VI/54/2024. 

Głosowano w sprawie: 
ustalenia diet dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 54.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIE (1) 
Piotr Burda 
 

d) ustalenia diet dla sołtysów i przewodniczącego Zarządu Samorządu Mieszkańców Rydzyny – druk 
nr 55. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

Proponowany projekt uchwały w sprawie diet dla sołtysów i przewodniczącego Zarządu Samorządu 
Mieszkańców Rydzyny proponuje m.in. ustalenie wysokości diet dla sołtysów w zależności od wielkości 
liczby mieszkańców na poszczególnych sołectwach i tak: 
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1) Liczba mieszkańców sołectwa do 200; – 600,00 złotych, 

2) Liczba mieszkańców sołectwa w przedziale 200-500; – 700,00 złotych, 

3) Liczba mieszkańców sołectwa powyżej 500; – 800,00 złotych. 

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym rada gminy może ustanowić zasady, na jakich 
przewodniczącemu organu wykonawczego jednostki pomocniczej będzie przysługiwała dieta oraz 
zwrot kosztów podróży służbowej. W stosunku do dotychczas obowiązującej uchwały w tym zakresie 
dokonuje się zmiany kwoty diety, poprzez wzrost o 100,00 zł w każdym z przedziałów, a także dokonuje 
się zmiany w zakresie wejścia w życie uchwały. Jest to zdaniem organu nadzoru oraz prokuratora 
uchwała będąca prawem miejscowym, zatem powinna wejść w życie po upływie 14 dni od dnia 
ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty, Rolnictwa oraz Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt 
uchwały pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami 
za przy 1 głosie przeciw. Uchwała przyjmie Nr VI/55/2024. 

 

Głosowano w sprawie: 
ustalenia diet dla sołtysów i przewodniczącego Zarządu Samorządu Mieszkańców Rydzyny – druk nr 
55.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
NIE (1) 
Piotr Burda 

 

e) wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości w trybie bezprzetargowym – druk nr 56. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna pan Łukasz Bartkowiak. 

Uzasadnienie projektu: 

Dotychczasowy dzierżawca gruntu wystąpił do Burmistrza Miasta i Gminy w Rydzynie z wnioskiem  
o przedłużenie umowy dzierżawy, nieruchomości oznaczonej nr ewidencyjnym 253/6 położonej  
w obrębie Nowa Wieś, gmina Rydzyna. Grunt wydzierżawia się do używania i pobierania pożytków  
z przeznaczeniem na prowadzenie działalności rolniczej. Mając powyższe na uwadze przedłużenie 
umowy dzierżawy jest zasadne. Zgodnie z przepisami ustawy o gospodarce nieruchomościami 
„Zawarcie umów użytkowania, najmu lub dzierżawy na czas oznaczony dłuższy niż 3 lata lub na czas 
nieoznaczony następuje w drodze przetargu. Wojewoda albo odpowiednia rada lub sejmik mogą 
wyrazić zgodę na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych umów.” 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/56/2024. 
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Głosowano w sprawie: 
wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości w trybie bezprzetargowym – druk nr 56.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

f) nadania nazwy ulicy „Jesienna” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości 
Moraczewo – druk nr 57. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna pan Łukasz Bartkowiak. 

Uzasadnienie projektu: 

Do Burmistrza Miasta i Gminy w Rydzynie wpłynął wniosek właścicieli nieruchomości o nadanie nazwy 
ulicy dla drogi wewnętrznej położonej w miejscowości Moraczewo, oznaczonej numerami 
ewidencyjnymi 399/29, w treści którego zaproponowano nazwę ulica Jesienna. Przedmiotowa droga 
została wydzielona z gruntów prywatnych pod ciąg komunikacyjny dla nowo wydzielonych działek pod 
zabudowę mieszkaniową.  Działki w/w stanowią własność prywatną i zgodnie z ustawą o drogach 
publicznych podjęcie przez Radę Miejską uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej 
wymaga uzyskania pisemnej zgody właścicieli terenów, na których jest ona zlokalizowana. Wniosek  
o nadanie nazwy ulicy został potwierdzony zgodą i podpisami wszystkich właścicieli działki. Nadanie 
nazwy ulicy, będącej przedmiotem niniejszej uchwały, wiąże się z potrzebą zapewnienia prawidłowej  
i czytelnej numeracji porządkowej nieruchomości położonych w jej sąsiedztwie. Ponadto, nadanie 
nazwy drodze ułatwi jej identyfikację w terenie.   

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/57/2024. 

Głosowano w sprawie: 
nadania nazwy ulicy „Jesienna” drodze wewnętrznej położonej w obrębie miejscowości Moraczewo – 
druk nr 57.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

g) zgłoszenia sołectwa Jabłonna do programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+” – druk nr 58. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna pan Łukasz Bartkowiak. 

Uzasadnienie projektu: 



16 
 

Sejmik Województwa Wielkopolskiego w lipcu 2020r. przyjął nowy, samorządowy program odnowy 
wsi w Wielkopolsce. „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+”, którego celem jest aktywizacja społeczności 
wiejskich poprzez stymulowanie i wspomaganie oddolnych inicjatyw sołeckich. Udział w programie 
wiąże się m.in. z możliwością uczestniczenia w konkursie „Pięknieje wielkopolska wieś”. Warunkiem 
uczestnictwa w programie jest m.in. podjęcie stosownej uchwały rady gminy o zgłoszeniu sołectwa. 
Wolę przystąpienia do Programu wyrazili wcześniej w uchwale zebrania wiejskiego z dnia  
15 listopada 2024 r., mieszkańcy sołectwa Jabłonna. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa oraz Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr VI/58/2024. 

Głosowano w sprawie: 
zgłoszenia sołectwa Jabłonna do programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+” – druk nr 58.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

h) zasad i trybu korzystania z obiektów użyteczności publicznej na terenie Miasta i Gminy Rydzyna – 
druk nr 59. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG Rydzyna pan Łukasz Bartkowiak. 

Uzasadnienie projektu: 

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym, do kompetencji rady gminy należy ustalenie zasad i trybu 
korzystania z gminnych obiektów i urządzeń użyteczności publicznej. W skład wskazanych obiektów 
wchodzą: boiska wielofunkcyjne w Rydzynie i Rojęczynie, hala sportowo-widowiskowa w Rydzynie, 
świetlice wiejskie oraz place zabawa w poszczególnych miejscowościach na terenie Gminy Rydzyna. 
Ustalenie zasad korzystania z obiektów użyteczności publicznej na terenie Miasta i Gminy Rydzyna 
podyktowane jest względami utrzymania bezpieczeństwa i porządku publicznego. W związku z tym, że 
ustalenie zasad i trybu korzystania z obiektów użyteczności publicznej stanowi akt prawa miejscowego 
koniecznym staje się podjęcie przez Radę Miejską niniejszej uchwały. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty oraz Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami 
za. Uchwała przyjmie Nr VI/59/2024. 

Głosowano w sprawie: 
zasad i trybu korzystania z obiektów użyteczności publicznej na terenie Miasta i Gminy Rydzyna – druk 
nr 59.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
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Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

i) określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 
przedszkoli publicznych prowadzonych przez Gminę Rydzyna oraz dokumentów niezbędnych do 
potwierdzenia tych kryteriów – druk nr 60. 

Projekt uchwały przedstawiła Patrycja Wdowiak – Kierownik Referatu Organizacyjnego. 

Uzasadnienie projektu: 

W ustawie z dnia 14  grudnia 2016r. - Prawo oświatowe (Dz. U. z 2024r., poz. 737 ze zm.) w art. 130  
i 131 określone zostały zasady i kryteria stasowane podczas rekrutacji do publicznych przedszkoli  
i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych. Zgodnie z art. 131 ust. 4-6 organ prowadzący 
określa nie więcej niż 6 kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 
przedszkoli publicznych lub oddziałów przedszkolnych prowadzonych w szkołach podstawowych oraz 
dokumenty niezbędne do potwierdzenia tych kryteriów. Kryteria te są stosowane w przypadku: 
uzyskania równorzędnych wyników na pierwszym etapie postępowania rekrutacyjnego oraz gdy po 
zakończeniu pierwszego etapu rekrutacyjnego publiczne przedszkole lub oddział przedszkolny w szkole 
podstawowej prowadzonej przez Gminę Rydzyna nadal dysponuje wolnymi miejscami. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/60/2024. 

Głosowano w sprawie: 
określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do przedszkoli 
publicznych prowadzonych przez Gminę Rydzyna oraz dokumentów niezbędnych do potwierdzenia 
tych kryteriów – druk nr 60.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

j) ustalenia zasad zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 
61. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

Na podstawie ustawy o samorządzie gminnym do kompetencji rady gminy należy ustalenie zasad 
zwrotu kosztów podróży służbowej dla radnych. Propozycja podjęcia nowej uchwały wynika z faktu, że 
w świetle ostatniego orzecznictwa sądów administracyjnych jest to akt prawa miejscowego, zatem 
wymaga publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty, Rolnictwa oraz Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt 
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uchwały pod głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta 13 głosami 
za, przy 1 głosie przeciw i 1 głosie wstrzymującym. Uchwała przyjmie Nr VI/61/2024. 

Głosowano w sprawie: 
ustalenia zasad zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 61.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 13, NIE: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (13) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, 
Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy Skrzypczak, 
Łukasz Wleklik 
NIE (1) 
Tomasz Szulc 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Grzegorz Kostka 
 

k) wyrażenia zgody na z porozumienia międzygminnego w sprawie powierzenia wykonania zadania 
publicznego w zakresie przejęcia przez Gminę Krzemieniewo od Gminy Rydzyna zadań w zakresie 
zapewnienia dziecku z niepełnosprawnością bezpłatnego transportu i opieki w czasie przewozu na 
trasie z miejscowości Robczysko do Zespołu Szkół Specjalnych w Górznie – druk nr 62. 

Projekt uchwały przedstawiła Patrycja Wdowiak – Kierownik Referatu Organizacyjnego. 

Uzasadnienie projektu: 

Zgodnie z art.32 ust.6 ustawy z dnia 14 grudnia 2016r. - Prawo oświatowe obowiązaniem gminy jest 
zapewnienie niepełnosprawnym dzieciom pięcio i sześcioletnim oraz dzieciom objętym wychowaniem 
przedszkolnym na podstawie art. 31 ust.2 bezpłatnego transportu i opieki w czasie przewozu do 
najbliższego przedszkola, oddziału przedszkolnego w szkole podstawowej, innej formy wychowania 
przedszkolnego lub ośrodka rewalidacyjno – wychowawczego. Z wnioskiem o zapewnienie takiego 
dowozu w roku szkolnym 2024/2025 zwrócił się rodzic dziecka niepełnosprawnego z miejscowości 
Robczysko. Z uwagi na fakt, iż Gmina Krzemieniewo realizująca usługę transportu dzieci i uczniów 
niepełnosprawnych na tej trasie ma wolne miejsca, Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna zwrócił się  
z prośbą do gminy o możliwość dowozu dziecka z miejscowości Robczysko do oddziału przedszkolnego 
w Zespole Szkół Specjalnych w Górznie. Gmina Krzemieniewo wyraziła wstępną zgodę na przejęcie tego 
zadania. Przekazanie zadania będącego obowiązkiem gminy, wymaga podpisania stosownego 
porozumienia międzygminnego. Gmina zapewniająca dowóz, tj. Gmina Krzemieniewo otrzyma od 
Gminy Rydzyna zwrot kosztów realizowanego dowozu. Szczegółowe zasady zwrotu kosztów zastaną 
określone w podpisanym porozumieniu. Zgodnie z art. 18 ust. 2 pkt 12 ustawy z dnia 8 marca 1990r.  
o samorządzie gminnym (Dz.U. z 2024r., poz. 1456 ze zm.) do wyłącznej właściwości rady gminy należy 
podejmowanie uchwał w sprawach współdziałania z innymi gminami oraz wydzielanie na ten cel 
odpowiedniego budżetu. Natomiast zgodnie z art. 74 cytowanej ustawy gminy mogą zawierać 
porozumienia międzygminne w sprawie powierzenia jednej z nich określonych zadań publicznych. 
Gmina Rydzyna korzystająca z dowozu świadczonego przez Gminę Krzemieniewo będzie pokrywać 
koszty dowozu dziecka na określonej w porozumieniu trasie. Biorąc pod uwagę położenie geograficzne 
obu gmin, miejsce zamieszkania dziecka oraz trasę pokonywaną przez wykonawcę tych usług w Gminie 
Krzemieniewo, a także przychylając się do wniosku złożonego przez rodzica istnieje możliwość 
organizacji wspólnego dowozu, szczególnie, że dziecko poprzednio zamieszkiwało na terenie Gminy 
Krzemieniewo, a obecnie kontynuuje wychowanie przedszkolne w placówce, do której poprzednio 
uczęszczało, tj. w oddziale przedszkolnym w Zespole Szkół Specjalnych w Górznie. Warunkiem 
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przystąpienia do zawarcia porozumienia międzygminnego jest wyrażenie takiej woli przez radę gminy 
w drodze uchwały. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Oświaty. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/62/2024. 

Głosowano w sprawie: 
wyrażenia zgody na zwarcie porozumienia międzygminnego w sprawie powierzenia wykonania 
zadania publicznego w zakresie przejęcia przez Gminę Krzemieniewo od Gminy Rydzyna zadań w 
zakresie zapewnienia dziecku z niepełnosprawnością bezpłatnego transportu i opieki w czasie 
przewozu na trasie z miejscowości Robczysko do Zespołu Szkół Specjalnych w Górznie – druk nr 62.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

l) zmian w uchwale budżetowej Gminy  Rydzyna na 2024 rok – druk nr 63. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

W projekcie niniejszej uchwały proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków budżetowych.  

W zakresie dochodów budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zmniejszenie dochodów 
o kwotę 1.474.055,63 zł zgodnie z załącznikiem Nr 1) m.in. z następujących tytułów: 

- wprowadzenie dochodów (010-01095-2710) w kwocie 13.600,00 zł na dofinansowanie w formie 
dotacji z tytułu pomocy finansowej z Samorządu Województwa Wielkopolskiego w związku z XII edycji 
konkursu „Odnowa wsi szansą dla aktywnych sołectw” na „Zakup wyposażenia do Sali wiejskiej  
w Dąbczu” w kwocie 5.600,00 zł oraz na „Zakup wyposażenia do Sali wiejskiej w Nowej Wsi” w kwocie 
8.000,00 zł;   

- zmniejszenie dochodów (600-60016-6370) o kwotę 1.750.000,00 zł z tytułu środków otrzymanych  
z Rządowego Funduszu Polski Ład; Program Inwestycji Strategicznych z przeznaczeniem na realizację 
zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w gminie 
Rydzyna”. Kwota dofinansowania pierwotnie planowana w roku bieżącym, zostanie zrealizowana  
w I kwartale 2025r.; 

- zmniejszenie dochodów (756-75601-0350) o kwotę 12.000,00 zł do kwoty 68.500,00 zł z tytułu 
wpływu z podatku od działalności gospodarczej osób fizycznych, opłacanego w formie karty 
podatkowej; 

- zmniejszenie dochodów (756-75615) o kwotę 7.000,00 zł do kwoty 3.000,00 zł we wpływach  
z odsetek od nieterminowych wpłat z tytułu podatków i opłat; 

- zwiększenie dochodów (756-75616) o kwotę 89.792,48 zł w wpływach z podatku od osób fizycznych, 
w tym m.in. we wpływach z podatku od środków transportowych o kwotę 40.000,00 zł do kwoty 
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284.098,00 zł oraz we wpływach z podatku od czynności cywilnoprawnych o kwotę 40.000,00 zł do 
kwoty 840.000,00 zł, 

- zwiększenie dochodów (758-75801-2920) o kwotę 107.147,00 zł do kwoty 15.373.127,00 zł z tytułu 
przyznania środków z rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej; 

- zwiększenie dochodów (758-75814-0920) o kwotę 40.000,00 zł do kwoty 90.000,00 zł z tytułu odsetek 
na rachunku bankowym; 

- zwiększenie dochodów (852-85202-0830) o kwotę 20.000,00 zł do kwoty 48.500,00 zł z tytułu dopłaty 
do kosztów pobytu w DPS, 

- wprowadzenie dochodów (855-85504-2170) w kwocie 25.904,89 zł w ramach programu „Asystent 
rodziny 2024”. 

W zakresie wydatków budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zmniejszenie wydatków  
o kwotę 1.474.055,63 zł zgodnie z załącznikiem Nr 2) m.in. z następujących tytułów: 

- zmniejszenie wydatków (600-60016-6370) o kwotę 1.750.000,00 zł na zadanie: „Przebudowa dróg 
gminnych w miejscowościach Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w gminie Rydzyna”, ww. kwota wydatków 
pierwotnie planowana w roku bieżącym, zostanie zrealizowana w I kwartale 2025r.,  zgodnie z wykazem 
przedsięwzięć ujętych WPF; 

- zwiększenie wydatków bieżących (600-60016) o kwotę 123.647,00 zł na bieżące utrzymanie dróg 
gminnych; 

- zmniejszenie wydatków (700-70007-6050) o kwotę 5.000,00 zł do kwoty 15.000,00 zł na zadanie pn.: 
„Remont budynku komunalnego Dąbcze 39”, zgodnie z wykazem przedsięwzięć ujętych WPF; 

- zwiększenie wydatków  (750-75022,75023) o kwotę 75.000,00 zł na wydatki bieżące w zakresie 
administracji publicznej; 

- zwiększenie wydatków (754-75412-3020) o kwotę 12.000,00 zł do kwoty 82.000,00 zł na wydatki 
związane z wypłatą diet dla strażaków OSP z terenu gminy za udział w akcjach; 

- zmniejszenie wydatków (757-75702) o kwotę 86.000,00 zł w tym 50.000,00 zł z tytułu odsetek od 
obligacji i  pożyczek; 

- wprowadzenie wydatków (758-75814-4610) w kwocie 26.487,48 zł z tytułu pokrycia kosztów 
procesowych, w którym m.in. Gmina Rydzyna została pozwana przez  Towarzystwo Inwestycji 
Społeczno-Ekonomicznego S.A. w Warszawie w związku z nabyciem spadku w 2021r. po zmarłym;  

- zmniejszenie wydatków (801-80104-2540) o kwotę 15.000,00 zł do kwoty 865.000,00 zł z tytułu 
dotacji dla EKO-BRZDĄC w Maruszewie, 

- zmniejszenie wydatków (801-80104-6050) o kwotę 150.000,00 zł do kwoty 520.000,00 zł na zadanie: 
„Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola publicznego przy ul. Plac Jana Dąbrowskiego 1a  
w Rydzynie”; 

- zwiększenie wydatków (801-80113) o kwotę 60.000,00 zł na wydatki związane z dowożeniem uczniów 
do szkół; 

- zwiększenie wydatków (852-85232-2580) o kwotę 1.000,00 zł do kwoty 24.350,00 zł z tytułu dotacji 
dla Centrum Integracji Społecznej, 

- wprowadzenie wydatków (855-85504) na kwotę 25.904,89 zł w ramach programu „Asystent rodziny 
2024”; 

- zwiększenie wydatków (900-90095) o kwotę 155.000,00 zł na pozostałą działalność w ramach 
gospodarki komunalne i ochrony środowiska; 
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- zwiększenie wydatków (921-92109) o kwotę 61.100,00 zł na kulturę; 

- zwiększenie wydatków (926-92605) o kwotę 30.000,00 zł na kulturę fizyczną. 

W niniejszej uchwale wyeliminowuje się nieprawidłowości wskazane w uchwale Nr 24/1371/2024 
Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 20 listopada br. powstałe w uchwale Nr 
V/48/2024 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 29 października 2024 r. w sprawie: zmian w uchwale 
budżetowej Gminy Rydzyna na 2024 rok Rada Miejska Rydzyny: 

- w  załączniku pn. „Plan wydatków na fundusz sołecki na 2024” dla Sołectwa Kaczkowo poprzez 
dokonanie zmiany - zmniejszenia wydatków w ramach funduszu sołeckiego dla Kaczkowa o kwotę 
3.900,00 zł w dz. 921, rozdz. 92109 § 4210 celem wyeliminowana powstałej omyłki polegającej na 
zwiększeniu ogółem wydatków w funduszu sołeckiego o 3.900,00 zł., 

- dokonuje się przeredagowania zapisów postanowień § 6 pkt 2 i § 8 pkt.1 uchwały budżetowej, 
budzących wcześniej wątpliwości interpretacyjnych, poprzez wskazanie (doprecyzowanie), że uchwała 
budżetowa określa limit zobowiązań z tytułu zaciąganych kredytów i pożyczek, o których mowa w art.90 
ustawy o finansach publicznych oraz upoważnienie Burmistrza do ich zaciągania.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/63/2024. 

Głosowano w sprawie: 
zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2024 rok – druk nr 63.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 

 

m) zmiany Uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r. w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze zm. – druk nr 64. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

Planuje się wprowadzenie zmian w wykazie przedsięwzięć stanowiącego załącznik do uchwały Nr 
LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r. w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze zm. polegające na m.in.: 

- wprowadza się nowe przedsięwzięcie (1.3.2.38) pn. „Wniesienie udziałów  w Samorządowym 
Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o z siedzibą w Gostyniu” – celem wspierania bieżącej 
działalności i rozwoju przedsiębiorstw w kwocie 190 tys. złotych z latach 2025-2026; 

- zwiększa się nakłady w 2024 r. na przedsięwzięcie w ramach wydatków bieżących (1.3.1.3) pn. „Dowóz 
uczniów do szkół” o 50 tys. złotych do kwoty 750 tys. złotych; 

- zmniejsza się nakłady o kwotę 150 tys. złotych w 2024 r. z kwoty 670 tys. złotych do wysokości 520 
tys. złotych, a zwiększa się w 2025 r. o 200 tys. złotych z 2,6 mln złotych do 2,8 mln złotych na 
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przedsięwzięcie (1.3.2.33) ujęte w WPF na  pn.: „Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola 
publicznego przy ul. Plac Jana Dąbrowskiego 1a w Rydzynie” – zadanie dofinansowane z Rządowego 
Funduszu Polski Ład”; 

- zmniejsza się nakłady o kwotę 1,750 mln złotych w 2024 r. z kwoty 2,800 mln złotych do kwoty 1,050 
mln złotych, a zwiększa się w 2025 r. o kwotę 1,750 mln złotych z 1,8 mln złotych do 3,550 mln złotych 
na przedsięwzięcie (1.3.2.26) pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach Dąbcze, Kłoda, 
Rojęczyn w gm. Rydzyna” – zadanie dofinansowane z Rządowego Funduszu Polski Ład”; 

- zmniejsza się nakłady w 2024 r. o kwotę 5 tys. złotych z 20 tys. złotych do 15 tys. złotych na 
przedsięwzięcie (1.3.2.32) pn.: „Przebudowa budynku komunalnego Dąbcze 39” – zadanie 
dofinansowane z Rządowego Funduszu Polski Ład”. 

Zgodnie z art. 231. ust1. ustawy o finansach publicznych zmiana kwot wydatków na realizację 
przedsięwzięć oraz limit zobowiązań może nastąpić w wyniku podjęcia uchwały organu stanowiącego 
jednostki samorządu terytorialnego, zmieniającej zakres wykonywania lub wstrzymującej 
wykonywanie przedsięwzięcia.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/64/2024. 

Głosowano w sprawie: 
zmiany Uchwały Nr LXI/447/2023 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 19 grudnia 2023r. w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 ze zm. – druk nr 64.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

n) zwiększenia udziałów w Samorządowym Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o. z siedzibą  
w Gostyniu – druk 65. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG Rydzyna pan Wojciech Antoniak. 

Uzasadnienie projektu: 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że celem 
Funduszu jest wspieranie bieżącej działalności i rozwoju mikroprzedsiębiorstw oraz małych i średnich 
przedsiębiorstw poprzez: poręczanie kredytów, pożyczek, leasingów i gwarancji bankowych, udzielanie 
poręczeń wadialnych, a także poręczeń należytego wykonania umowy. SFPK Sp. z o. o. nie jest 
przedsiębiorstwem nastawionym na osiąganie zysku, a wszelkie wypracowywane nadwyżki finansowe 
przeznaczane są na prowadzenie działalności statutowej. Objęcie dodatkowych udziałów umożliwi 
intensyfikację działań poręczeniowych, również na rzecz przedsiębiorców z obszaru gminy Rydzyna. 
Gmina Rydzyna posiada obecnie w Funduszu 6 udziałów (o wartości 60 tys. złotych) objętych w latach 
2007-2009, co stanowi 0,31% kapitału zakładowego. Przekazane dotychczas przez Gminę Rydzyna 
środki zostały wykorzystane wielokrotnie. SFPK Sp. z o.o. w tym roku zwrócił się z wnioskiem  
o zaplanowanie środków pieniężnych na objęcie dodatkowych 19 udziałów w Samorządowym 
Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o., co stanowiłoby wartością docelową. Wartość ta wynika  
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z dokumentu „Założenia Rozwoju Samorządowego Funduszu Poręczeń Kredytowych Spółka z o. o. jako 
jednego z instrumentów rozwoju lokalnego” zatwierdzonego podczas Nadzwyczajnego Zgromadzenia 
Wspólników SFPK SP. z o.o. w dniu 29.09.2011r. Od momentu powstania Samorządowy Fundusz 
Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o. w Gostyniu jest jednym z najbardziej aktywnych funduszy 
poręczeniowych pod względem wykorzystania posiadanego kapitału. Spółka jest czołową instytucją 
tego typu w kraju. W opublikowanym w czerwcu 2024 roku raporcie pt. „Rynek lokalnych i regionalnych 
funduszy poręczeniowych w Polsce w 2023 roku”, sporządzonym na zlecenie Krajowego Stowarzyszenia 
Funduszy Poręczeniowych przez warszawską spółkę Policy & AcXon Group Uniconsult, gostyński 
Fundusz zajmuje czołowe miejsca: 4 – w rankingu wg wartości udzielonych poręczeń, 3 – wg liczby 
udzielonych poręczeń, 3 – pod względem największej wartości zaangażowania kapitału 
doręczeniowego. Opracowanie zostało oparte o wyniki aktywności 31 podmiotów, które w 2023 roku 
udzieliły co najmniej jednego poręczenia i udostępniły podstawowe dane o swojej aktywności w tymże 
roku. SFPK Sp. z o. o. w Gostyniu legitymuje się tzw. raXngiem długoterminowym na poziomie A―, 
który w stosowanej skali raXngowej oznacza niski poziom ryzyka kredytowego, wysoką wiarygodność 
finansową i zdolność do obsługi zobowiązań. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami za. Uchwała 
przyjmie Nr VI/65/2024. 

Głosowano w sprawie: 
zwiększenia udziałów w Samorządowym Funduszu Poręczeń Kredytowych Sp. z o.o. z siedzibą w 
Gostyniu – druk 65.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 15, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
TAK (15) 
Piotr Burda, Artur Chmiel, Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Grzegorz Kostka, Radosław Kulus, Jan 
Nawrotkiewicz, Piotr Patek, Marek Pietrzak, Dawid Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Bonifacy 
Skrzypczak, Tomasz Szulc, Łukasz Wleklik 
 

o) powołania doraźnej Komisji Statutowej Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 66. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba powiedział, że proponowany projekt uchwały wynika z wniosku 
pana radnego Tomasza Szulca o dokonanie zmian w statutach sołectw. Stąd propozycja powołania na 
najbliższej Sesji Rady Miejskiej doraźnej Komisji Statutowej.  

Do pracy w Komisji akces zgłosili: radny Tomasz Szulc, radny Grzegorz Kostka, radny Piotr Burda oraz 
radny Piotr Patek.  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Rolnictwa. Następnie poddał projekt uchwały pod głosowanie.  
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych. Projekt uchwały został odrzucony – 9 głosami przeciw, przy 5 
głosach za i 1 głosie wstrzymującym. 

Głosowano w sprawie: 
powołania doraźnej Komisji Statutowej Rady Miejskiej Rydzyny – druk nr 66. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 5, NIE: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
TAK (5) 
Piotr Burda, Grzegorz Kostka, Piotr Patek, Bonifacy Skrzypczak, Tomasz Szulc 
NIE (9) 
Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marek Pietrzak, Dawid 
Różyński, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Łukasz Wleklik 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Artur Chmiel 
 

9. Interpelacje i zapytania radnych. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że na jego ręce wpłynęły interpelacje 2 radnych 
– radnego Piotra Patka oraz radnego Bonifacego Skrzypczaka. Przewodniczący Rady poprosił 
Wiceprzewodniczącego Rady pana Leszka Skrobałę o odczytanie złożonych interpelacji. 

10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 

Burmistrz MiG Rydzyna pan Kornel Malcherek poinformował, że odpowiedzi na złożone interpelacje 
zostały udzielone na piśmie. 

11.  Wolne wnioski i informacje. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba otworzył dyskusję i poprosił o zgłaszanie się poprzez panel 
tabletu. Zapytał, kto chciałby zabrać głos. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Szanowni Państwo przechodzimy do punktu 11 - wolne wnioski i informacje. Bardzo proszę o zgłaszanie 
się do dyskusji. Bardzo proszę udzielam głosu - pan Radny Tomasz Szulc. 

Radny pan Tomasz Szulc: 

Dziękuję Panie Przewodniczący. Po pierwsze chciałem się odnieść do mojego wniosku o podjęcie 
uchwały Wieś to nie Miasto, w której uregulowalibyśmy ogólnie dla terenu gminy, a gdzie ten głos już 
brzmi nie tylko, no wybrzmiewa nie tylko na poziomie gminnym, tylko na poziomie wojewódzkim, bo to 
jest taki sygnał od góry, od wojewody, że trzeba w końcu uporządkować pewne kwes3e oddolnie na 
poziomach gminy. Przez to mój wniosek odnośnie tej uchwały był. Dziękuję Panie Przewodniczący, że 
tak Pan podszedł do sprawy. Przedstawię do następnej sesji zgodnie z Pana wytycznymi wszystkie 
prawne i że tak powiem uporządkuję ten mój wniosek z projektem uchwały, aczkolwiek widzę po 
dzisiejszym głosowaniu to będzie walka z wiatrakami, bo jedności w naszej Radzie nie ma, a to dotyczy 
nas wszystkich. Musimy mieć pełną świadomość Państwo Radni, że jesteśmy gminą miejsko-wiejską i 
niestety na tych terenach wiejskich, musimy tą naszą zmarginalizowaną społeczność rolników, która 
jest w tej chwili, z nią trzeba współżyć. Te pola zostają, mimo że rolników jest mniej, ale te pola zostają, 
na te pola trzeba dojechać, a to, że wybudowaliśmy osiedla, no poniekąd na gruntach rolniczych, nie 
możemy dać się zagnać w kozi róg, bo ktoś sobie przyjechał z miasta, jemu hałas przeszkadza, smród 
przeszkadza. Jeszcze teraz mu robimy drogę w kostce, żeby nie było dziur i montujemy hopki. No to po 
co my tą drogę robimy? To nie róbmy w ogóle, zostawmy tą polną drogę. Bo nie dosyć, że ja teraz 
wyjeżdżając na tą drogę polną prosto z pola, będę musiał tą drogę sprzątać, to już na każdej hopce, co 
jeszcze zostanie na ciągniku, na maszynie, to jeszcze to będę gubił i będę musiał jechać sprzątać, bo 
oczywiście Ci mieszkańcy będą dzwonić, że jeden, drugi rolnik, już nie mówię tylko o sobie, tylko ogólnie, 
zanieczyszcza drogę. Nie róbmy tych hopek, niech wszyscy pojadą wolno, a niestety kultury osobistej 
nie nauczymy hopkami. Tu trzeba nauczyć kultury osobistej po sąsiedzku, trzeba rozmawiać. Panie 
Radny, ja byłem, jestem i będę przeciwko hopkom, bo żadne hopki nie usprawnią tego, że 
bezpieczeństwo - dobra przy tej hopce, ale między hopkami, to przypatrzcie się na Kłodzie są hopki co 
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50 metrów. Panie Burmistrzu, do tej pory nie dostałem faktury, jakie to są koszty, bo chciałem tu 
uwzględnić, ale to myślę, że jeszcze to koniec roku jest przed nami. Jeszcze trochę dni zostało. Myślę, że 
otrzymam, chyba że muszę wnioskiem też. No ale naprawdę ten problem jest i będzie narastał z tego 
względu, że nas będzie coraz mniej i to co dostałem dzisiaj w odpowiedzi społeczne spotkanie i ogólnie 
dyskusja społeczna na temat czy to zamontować czy nie, to my jako rolnicy w ilości czterech osób nie 
mamy siły przebicia. I to my musimy jako radni tutaj podjąć jasne decyzje, które są na wioskach i nie 
będziemy od tego odbiegać i nie będziemy problemu mieć z kosztami znaków, z kosztami hopek i jakimiś 
innymi nieprzyjemnościami, bo to trzeba w końcu powiedzieć o tym jasno. Było to już wybrzmiane na 
tym forum dyskusyjnym. No i my jako rolnicy myślę, że kolega tutaj obok mnie, który siedzi jest też 
rolnikiem, popiera moją opinię. To tak odnośnie tutaj wniosku odnośnie uchwały, bo w tej uchwale te 
rzeczy były ujęte, doprecyzujemy, poddamy pod dyskusję, tylko ja mówię nasz zdrowy rozsądek 
wszystkich to dotyczy. Tak że tu musimy wypracować wspólnie ten projekt uchwały i podjąć słuszną 
decyzję, ale widzę, że tak jak było dotyczyło się statutu tej słusznej decyzji będzie problemem uzyskać. 
To tak tutaj już nie będę dzisiaj przytaczał pozostałych interpelacji, bo nie są do końca, nie ma 
całkowitych odpowiedzi, ale to myślę, że na następnej, bo to już dzisiaj tyle czasu my stracili, ale tutaj 
na dzisiaj mojej wypowiedzi wystarczy. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dziękuję bardzo. W tej chwili bardzo proszę, udzielam głosu Pan Radny Dawid Różyński. 

Radny pan Dawid Różyński: 

Ja korzystając z okazji, że jesteśmy tutaj wszyscy razem, a na Komisjach nie wszyscy razem się możemy 
spotkać. Chciałbym prosić tutaj radnych, żeby na naszej grupie na WhatsAppie wysłali albo osobiście 
numery rolników, imiona i nazwiska, bo tutaj z Tomaszem Szulcem ostatnio podjęliśmy na Komisji 
Rolnictwa temat równania tych dróg i chciałbym, żeby po prostu mi pomóc i w ten sposób dotrzeć do 
wszystkich rolników. Chcemy zrobić spotkanie i ruszyć trochę temat tych dróg polnych, żeby można było 
utrzymywać je w stanie przejezdnym, a niekoniecznie, żeby gmina była obciążona naprawianiem sama 
tych dróg i myślę, że takie spotkanie odbędzie się 17 stycznia, wstępnie się umówiliśmy. Zobaczymy jak 
tam to się uda i po prostu chciałbym, żeby po prostu kilka osób z każdej wioski, miałbym numer, a resztę 
sobie poradzę i uzupełnię tych brakujących rolników, jeśli gdzieś tam będę miał jakiś problem. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dziękuję bardzo. W tej chwili udział głosu Pan Radny Piotr Patek. Bardzo proszę. 

Radny pan Piotr Patek: 

Przepraszam, Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, Panie Burmistrzu, ja krótko zwięźle i na temat, 
żeby nie przedłużać. Jeszcze w sprawie interpelacji. Cieszy mnie bardzo, że wreszcie jakieś odpowiedzi 
są konkretne, można powiedzieć. Złożyłem interpelację w sprawie budowy oświetlenia, montażu 
oświetlenia drogowego na ulicach Witkiewicza, Gierymskiego, Gro>gera, Chełmońskiego. I kolejny raz 
złożyłem, ale nie od razu odmowna, tylko podoba mi się to, że jest takie podejście, że postaramy się 
znaleźć pieniądze w wolnych środkach na po prostu przygotowanie dokumentacji. Bardzo mnie to cieszy, 
bo jeżeli znajdą się pieniądze, będzie to malutki kroczek do tego, że ta inwestycja dojdzie do skutku i to 
będzie naprawdę poprawa bezpieczeństwa i jakości życia tych mieszkańców, bo tam ogólnie jest 
ciemno. Już nie przedłużam. Następna interpelacja była związana ze stanem technicznym ścieżki 
Augustowo-Kaczkowo. Tu też taki konkret jest, że zostało to przekazane do Wielkopolskiego Zarządu 
Dróg Wojewódzkich w Poznaniu. Czy my możemy jakoś nacisnąć na nich, żeby po prostu jakieś działania 
podjęli czy cokolwiek? Czy po prostu w sensie, no nacisnąć, może jakby ich ponaglić, nie wiem, pismami 
może zadzwonić, nie wiem w jaki sposób, bo ta ścieżka w ogóle straciła w ogóle jakiekolwiek parametry, 
już nie mówię o nawierzchni, bo parametry straciła całkowicie, praktycznie z dnia na dzień gorzej to 
wygląda. Następna sprawa, składałem interpelację w sprawie dodatkowego przejścia na ulicy 
Wyspiańskiego i tu troszeczkę dłużej, bo otrzymałem odpowiedź, że interpelacja zostanie przekazana 
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do Zarządu Dróg Powiatowych. Podjąłem decyzję, że podjadę sam. I akurat udało się, spotkałem się  
z Zastępcą Kierownika Dróg Powiatowych i przedstawiałem mu wszystkie sprawy, które składałem  
w interpelacjach. Znaczy przypomnę, montażu oświetlenia, to znaczy zamontowania sygnalizacji 
świetlnej na ulicy Wolności, przejście do szkoły, to znaczy chodziło mi o tą automatyczną, po prostu tak 
jak jest na Kłodzie. Następna sprawa, przejście na ulicy Wyspiańskiego, przejście na ulicy Rydzyńskiej  
i zmiana znaku, ściągnięcie tej siedemdziesiątki na odcinku w kierunku Dąbcza na ulicy Rydzyńskiej.  
I powiem tak, rozmawiałem z Panem Kierownikiem i teraz tu do Pana Skarbnika, Panie Skarbniku, proszę 
tu na mnie spojrzeć, bo tak trochę może taką fajną odpowiedź dostałem, że Pan moc jakąś tam ma, jest 
Pan w Zarządzie, przepraszam i po prostu może Pan wspomóc te inicjatywy, bo Pan Kierownik, Pan 
Zastępca Kierownika wyjaśnił, że sygnalizacja tak, bo Powiat idzie w tym kierunku, żeby zwiększyć 
bezpieczeństwo na przejściach dla pieszych z tą sygnalizacją automatyczną. Wyjaśnił mi, że będzie 
montowana w Wilkowicach i w Święciechowie, jeżeli się nie mylę, tak? Dobrze mówię Panie Skarbniku? 
Przejścia dla pieszych to najtrudniejsza sprawa z tego względu, że mogłoby być jedno przejście na ulicy 
Wyspiańskiego, ale nie wiem, Pan Kierownik mówił, że to nie zda egzaminu w tym miejscu to przejście, 
ale ja uważam, że no musi być tam przejście, bo najbliższe przejście jest koło Wiatraka przy rondzie 
Młyńska Góra. Na ulicy Rydzyńskiej to jest cięższa sprawa z tego względu, że znowu są wymogi, wymogi 
przepisami, że z jednej i z drugiej strony, tak mi wyjaśnił Pan Kierownik z jednej i z drugiej strony musi 
być teren utwardzony, najlepiej droga z kostki lub coś takiego. Ale jeszcze jedna taka sprawa wpłynęła 
od mieszkańców. Nie mówiłem Panu Kierownikowi, bo to wpłynęło później, bo mieszkańcy do mnie 
zadzwonili, byłem tam. Mieszkańcy, to co Pan Tomasz od razu powie, że nie dobrze, ale mieszkańcy 
wręcz wymuszają, żeby właśnie zrobić tam próg zwalniający na ulicy Rydzyńskiej lub Wyspiańskiego. 
Ale jest jeden problem, bo się skontaktowałem jeszcze raz z Panem Kierownikiem, jest jeden problem,  
z komunikacją miejską. Gdy komunikacja miejska jedzie musi być taki ten próg zwalniający, tak jak jest 
na 17 Stycznia albo tu koło policji, jak się przychodzi do Dino, żeby był przedłużany. Nie może być taki 
jak normalnie, z kostki, tylko jest przedłużony. I ja uważam, ja tak sobie później przemyślałem w domu, 
może zrobić jedną i drugą sprawę, to znaczy mieszkańcy chcą na ulicy Rydzyńskiej, Wyspiańskiego 
przejście, może gdzieś tam pośrodku zrobić ten próg zwalniający razem z tym przejściem, tak jak jest na 
17 Stycznia. Mamy dwa w jednym, bo o to mieszkańcy zabiegają i tu liczę na Pana Skarbnika, bo Pan 
Kierownik powiedział, że najlepiej do Pana się zgłosić jako członka Zarządu. No tak powiedział, mówię 
tak jak mi powiedział, że najlepiej do Pana Wojtka, bo jest członkiem Zarządu i radnym oczywiście, który 
nas reprezentuje. Jeszcze jedna sprawa, bo jeszcze chodzi o progi zwalniające. Byliśmy z Panem 
Burmistrzem, bo mieszkańcy też sobie zażyczyli drugi próg zwalniający na ulicy Ferrariego, to jest droga 
wewnętrzna, maszyny tam jeżdżą spokojnie. I chyba to dojdzie, Panie Burmistrzu, dojdzie to do skutku, 
tak? Jak tam mówiliśmy wstępnie, że dojdzie, tam już miejsce jest wyznaczone, gdzie to ma być i tak. 
Jeżeli chodzi o te progi zwalniające, ja rozumiem, o co Panu chodzi. Troszeczkę jeszcze po terenie widzę, 
jak to w tych okresach żniw czy cokolwiek, jakiekolwiek są zbiory z pól, to wiadomo, jakieś duże maszyny. 
Ja rozumiem, że to utrudnia, ale musimy coś z tym zrobić, bo to co się dzieje na ulicy Wyspiańskiego, 
Rydzyńskiej, to jest znaczne przekraczanie prędkości. Na nikogo nie działa ten wyświetlacz. A prosta 
zasada, każdy z nas przyzna. Czy my tu jedziemy, jakby strefa zamieszkania w Rydzynie, jedziemy 20 km 
na godzinę? Kto z nas jedzie, nie? Ja wiem, ale jak była, nie? Ja mówię, jakby była strefa zamieszkania. 
Ja wiem o co Panu chodzi, ale ja powiem tak, mi kolega tłumaczył, jak był w Szwecji, to tam jest inaczej 
troszeczkę, nie ma progów zwalniających, tylko są inne narzędzia, że lekko taki próg jest, ale on idzie na 
dół. I jak Pan jedzie szybko, on się dostosowuje. Jeżeli Pan 40, Pan przejdzie 80, uszkodzi sobie 
zawieszenie i Pan to zgłosi, to jest nagrane przez kamerę i już. Jakby Pan jechał 40, nic by się z autem 
nie stało, ale ja nie mówię, że to jest dobre rozwiązanie, ale no musimy to powstrzymać, bo naprawdę 
na ulicy Rydzyńskiej, Wyspiańskiego, Pan Skarbnik sam wie, bo mieszkańcy też do niego zgłaszali te 
sprawy i musimy coś z tym zrobić, bo policja teraz widzę coraz częściej stoi to czy na ulicy Rydzyńskiej, 
Wyspiańskiego, ale to daje na pewno coś, ale tak jak Pan mówi kultury, my możemy mówić, ale to tak 
nie jest. To tak nie idzie łatwo. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dziękuję bardzo. Udzielam głosu Pana radny Tomasz Szulc. Bardzo proszę. 
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Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Miałem już nie zajmować głosu, ale jeszcze tylko tak podsumowując Pana Piotra. Ja rozumiem, tereny 
miejskie, osiedlowe dyktują się własnymi prawami, okej, nie ma problemu. Chcą po tych progach się 
tłuc, proszę bardzo, ale musimy jedno wiedzieć, wieś to nie miasto i na wsiach muszą panować zasady 
na wsi, tak jak były do tej pory. Ja tutaj w uchwale też napisałem. Trzeba edukować. I to trzeba 
edukować od przedszkola. Trzeba tym dzieciom od małego powtarzać, że przepisy są po to, żeby je 
przestrzegać. Jeżeli my tu mówimy wprost, że nie przestrzegamy przepisów, no to halo, gdzie my 
jesteśmy? Naprawdę. To wszyscy stańmy i spójrzmy w lustro i zadajmy sobie pytanie, gdzie my 
jesteśmy? Na co to wszystko, to na co my to robimy, na co są przepisy, na co polepszamy sobie warunki, 
na to żeby nie wiem, tu formułę jedną odprawiać. No to jest trochę nie po kolei, tak że jak nie zaczniemy 
od edukacji po pierwsze, to nic nie zrobimy. Po drugie. Panie Przewodniczący, na następną Sesję proszę 
zaprosić Komendanta Miejskiego Policji z Leszna. Prosił mnie o to, ale nie dostał zaproszenia, a on 
chętnie na taką Sesję przyjedzie, Pan Piotr Gorynia, a jeżeli nie on, to wyśle czy naczelnika 
odpowiedniego, który odnośnie organizacji ruchu. Tutaj chętnie posłuchają, bo te problemy, często ja 
spotykamy się z Komendantem i te problemy omawiamy. W miarę możliwości stara się wysyłać 
policjantów Wydziału Ruchu Drogowego na kontrolę prędkości. W miejscowości Kłoda odbywają się do 
późnych godzin, gdzie systematyczne kontrolowanie już uspokoiło ruch. Już każdy jedzie ostrożnie i tutaj 
musimy też z policją współpracować, bo tak jak na zebraniach wiejskich, policjanci nie są zapraszani, 
gdzie oni, no nie pójdą sami, jak nie są zapraszani. Tak samo na Sesji. No powinni być tutaj nasz 
kierownik naszego posterunku powinien tu być, przysłuchiwać się jakie są problemy, bo o tych 
problemach nikt z nimi się nie spotyka, nikt nie rozmawia. Na Komisji Rolnictwa proszę zaprosić tak 
samo tutaj naszych dzielnicowych i też im te problemy przedstawimy. Bo my mówimy o problemie, ale 
nie patrzymy jak go rozwiązać. A rozwiązaniem nie jest budowanie sobie przeszkód, układanie kłód pod 
nogi. I mówię pierwsze, jak zaczniemy od edukacji, ja mogę po tych przedszkolach chodzić, tłumaczyć, 
co to jest wieś, co to jest rolnik, jak pracuje, jakie są zasady. No nie ma teraz Pani dyrektora przedszkola, 
dyrektora szkoły, bo o takich rzeczach w szkołach się nie mówi. A mówienie, że łamiemy przepisy, no to 
hola. Pieszo będziemy chodzić. Będzie spokój. Nie będzie problemu. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dobrze, dziękuję bardzo. Ad vocem Pan Grzegorz Kostka, bardzo proszę. 

Radny pan Grzegorz Kostka: 

Dziękuję za głos. Chciałbym się tutaj też przychylić do wypowiedzi kolegi Tomka, jak chodzi o te kontrole 
prędkości, bo to w miejscowości, gdzie mieszkam w Robczysku, tam jest też droga powiatowa  
w kierunku Ponieca i no też obserwuję, że tam dosyć duży ruch się odbywa. A ulica w pewnym miejscu 
jest dosyć wąska, chodniki są bardzo wąskie. I do tego ta droga też nie jest taka całkiem prosta, 
wjeżdżając do miejscowości, gdzie nadmierna prędkość może powodować, że dojdzie do jakiegoś tam 
wypadku. Tak że też byłbym za tym, żeby zaprosić tutaj komendanta policji z Leszna i byśmy wyjaśnili 
ileś spraw. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dobrze i jeszcze, bo chciałbym się odnieść oczywiście do tego. Pan Radny Tomasz Szulc, bardzo proszę. 

Radny pan Tomasz Szulc: 

Ja tylko tak podsumuję, bo przeglądam Facebooka, tam nie lubię się, że tak powiem, promować na 
Facebooku, ale Pan Burmistrz bardzo lubi się na Facebooku wystawiać i właśnie tu odnośnie tej edukacji. 
Pan Burmistrz bardzo często przebywa w szkołach, przedszkolach. Czy Pan Burmistrz w ogóle wspomniał 
kiedykolwiek, czy pogadankę z dziećmi zrobił na temat właśnie wsi, rolnictwa i tak dalej?  

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 
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Drodzy Państwo, chyba tylko żeby się nie rozmyło. Panie Radny Tomaszu, Panie Radny Grzegorzu, co 
Sesja jest zaproszony Asystent Rewiru Dzielnicowych, na każdą Sesję jest zapraszany. Ja nie mam 
środków przymusu bezpośredniego, żeby Pana dzielnicowego tutaj przyprowadzić na Sesję, to jest 
jedno. I może Pan sprawdzić to w Biurze Rady, jest zapraszany nie tylko Pan dzielnicowy, Pan Starosta  
i inne osoby, które chciałyby tutaj przyjść. Oczywiście najczęściej przychodzą po wyborach, ale to nie ma 
znaczenia. Druga sprawa jest taka, że w roku kalendarzowym jest Sesja odnośnie, jakby jest policja, jest 
Komendant, to jest jedno, a druga sprawa, nic nie stoi na przeszkodzie, jest Pan w Komisji Rolnictwa, 
Budżetu i Bezpieczeństwa, można również zaprosić, Panie Przewodniczący, gorąco apeluję, żeby, jeżeli 
nie na Sesję, to przecież najpierw rozmawiamy na Komisji Rolnictwa. Tam też jest Komisja nagrywana, 
z tego co wiem, osoby mogą przychodzić, więc nie widzę problemu, żeby tam zaprosić. Ma Pan, jest Pan 
Zastępcą Przewodniczącego, ma Pan też takie uprawnienia, nie? Bardzo proszę. 

Radny pan Tomasz Szulc: 

Więc absolutnie, ja się z tym zgadzam, to jest kluczowe, tylko mówię no, żeby to też formalnie jakoś. Ja 
nie chciałbym tutaj górnolotnych jakichś tego, że ja czegoś nie robię, czy coś. Ja się zgadzam absolutnie. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Są zapraszani, ale tak jak Państwo wiecie, tak jak Pan Burmistrz powiedział, bardzo często jest 
zapraszany Pan Dyrektor ENEI, jakoś nigdy nie odebrał od nas zaproszenia, a możemy wysyłać, wysyłać, 
ale czy ja jako Przewodniczący mam do tego środki przymusu? No nie. My możemy tylko apelować  
i prosić. Dziękuję bardzo. I teraz jeszcze widzę głos w dyskusji, ad vocem Pan Radny Piotr Patek. Proszę 
bardzo. 

Radny pan Piotr Patek: 

Ja dwa słowa. Ja nikogo nie namawiam do przekraczania szybkości, bo ja od razu nie wiem, bo tak 
odniosłem wrażenie, że ja namawiam kogoś do przekraczania szybkości. Niektóre przepisy trzeba 
dostosować do życia, tak, jak się ruch toczy i na przykład ja uważam, że strefy zamieszkania w ogóle na 
terenie Rydzyny nie powinno być, z tego względu, że jedziemy 40, przez naszą miejscowość 40  
i wjeżdżamy na Rynek przykładowo jest strefa zamieszkania. Ja uważam, że to był zły pomysł, tam nie 
powinno być w ogóle strefy zamieszkania w tym miejscu być. Druga sprawa, Pan mówi, że my się 
przyznajemy do wykroczeń, że ja się, no nie przyznaję się, bo jadę te 40 na godzinę, ale wie Pan o tym, 
że jedzie Pan, no takie pytanie, jedzie Pan 20 km na godzinę? No tak, tak się spytam, jak tu Pan wjedzie? 
No nie za bardzo, nie? Pytanie retoryczne. Panie Przewodniczący dwie minuty jeszcze. Tylko to trzeba 
przepisy dostosować do życia, jak to wszystko się dzieje, tak? Jeżeli jest przejście dla pieszych, wiemy 
koło, przejścia koło rybnego do bankomatu, tam jest bardzo niebezpieczne to przejście, bo niektórzy 
stają i czekają, popatrzą w jedną, w drugą stronę, a niektórzy wchodzą momentalnie na przejście. Tam 
ok, zwolnienie, tam powinno być rozszerzenie, w ogóle ja uważam, że jeszcze powinien znak się 
wyświetlać dla zasady, żeby kierowcy, którzy przyjeżdżają do naszego miasta to zauważyli, bo nie każdy 
od razu jak wjeżdża w taki teren, my wiemy, tak? My wiemy o tym. Ja jestem jak najbardziej za tym, 
żeby było bezpiecznie, ale z głową, a nie my sobie stawiamy ograniczenia do 15 km, gdzie w ogóle to 
nie zdaje egzaminu. Jeszcze wracałem do tej edukacji, to powiem taką ciekawostkę. Słyszałem wywiad 
z Panem Krzysztofem Hołowczycem i on mówi, że nasz rząd, nasze władze, nasza policja zajmuje się tym 
tylko, jak karać kierowców. Nie edukować, tylko jak karać kierowców, jakie mandaty wymyślać i jak ten 
górny ten mandat ma być wysoki. Czy 5 tysięcy, 20 czy 40 tysięcy. Jeszcze wracając, jestem jak 
najbardziej za tym. Edukacja w szkole jak najbardziej, bo to musi się zacząć od przedszkola, aż wyjścia 
do dorosłego życia, tak. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dobrze, dziękuję bardzo. Zgłaszał się jeszcze Pan Radny powiatowy, Pan Skarbnik, Wojciech Antoniak, 
proszę bardzo. 

Skarbnik pan Wojciech Antoniak: 
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Zostałem wywołany do dyskusji, tak że ja powiem tak, że no ja myślałem, że ten temat już dawno będzie 
załatwiony, a faktycznie ta organizacja ruchu, to mieszkańcy Dąbcza też tutaj tej pierwszej części na 
Malczewskiego sygnalizowali ograniczenie. Tak że z tego co wiem jest powołana w tej kadencji Komisja 
Bezpieczeństwa. Szeroka, ja akurat nie biorę w niej udziału, co do organizacji ruchu. I tutaj, tak jak Pan 
rozmawiał z zastępcą, my żeśmy tutaj akurat mówię z Burmistrzem Bartkowiakiem, żeśmy mieliśmy 
spotkanie z Panem Kierownikiem Zarządu Dróg Powiatowych w terenie, żeśmy wskazywali, bo 
mieszkańcy wskazywali na dwa miejsca, żeby zrobić to przejście na wysokości gdzieś powiedzmy tam 
tego Orlika i takie jedno miejsce zostało wytypowane. I wiem, że ta organizacja, no sobie nie 
wyobrażam, żeby w pierwszym kwartale nie była zatwierdzona nowa organizacja ruchu dla tego terenu. 
Tak że ja tutaj, a policja jest skuteczna, bo tutaj jechaliśmy na odbiór do Nowej Wsi, tutaj z Burmistrzem 
Bartkowiakiem, także tutaj żeśmy wsparli budżet państwa, tak że nie jechaliśmy nadmiernie, bo 52 na 
godzinę, ale też, tak że 12 za dużo, tak że tutaj dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dziękuję serdecznie. Czy ktoś jeszcze z Państwa? Panie Burmistrzu, chce Pan zabrać głos? Jeżeli nie, to 
ja bym jeszcze tutaj, a dobrze, bo ja muszę, dobrze. Bardzo proszę udzielam głosu Panu Radny Piotr 
Burda. 

Radny pan Piotr Burda: 

Ja teraz spojrzałem na Pana Hieronima i chciałem podziękować mu za te plakaty i za flagi, które myśmy 
otrzymali od Pana. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Szanowni Państwo, Pan Sławek mi wyłącza tak, tak rozumiem suges3ę. Pan Prezes za chwilę zabierze 
głos, ale najpierw jeszcze chciałbym się ustosunkować i Panu Burmistrzowi oddać głos. Drodzy Państwo, 
co niektórzy znają mnie już przeszło prawie 10 lat i nigdy, ale to nigdy nie staram się, żeby kogoś jakby 
deprecjonować, czy jeżeli jako przewodniczący odpisuję odpowiedzi na jakiekolwiek interpelacje, 
zapytania w tej chwili skieruję swoje słowa do Pana Radnego Tomasza Szulca. Ja bardzo lubię 
górnolotne słowa, ale trzeba podejść do tego bardzo merytorycznie. Chodzi o wniosek Pana na temat 
zajęcia się sprawą miasto - wieś. Absolutnie nigdy nie napisałem Panu i może Pan to odczytać, nie 
napisałem negatywnych jakby słów odnośnie Pana merytorycznego jakby słownictwa czy to co chciał 
Pan zawrzeć. Ja odpisałem Panu, że inicjatywa uchwałodawcza po stronie radnego to jest 
przygotowanie projektu uchwały. Ja nie mówię, że Pan ma to zrobić, że podstawa prawna czy coś. Ja 
rozmawiam i z radcą prawnym. Ja nie jestem autorytetem jeśli chodzi o prawo, prawda, ale bardzo 
poważnie podchodzę do odpowiedzi, które udzielam wszystkim radnym. Mam przed sobą artykuł 
prawo.pl. Nie będę tego odczytywał, ale mam gorącą prośbę. Proszę naprawdę nie sugerować, że ja 
Panu źle coś odpisałem, że ja Panu próbowałem coś Panu udowodnić. Absolutnie nie. Moją rolą jest, 
żeby Panu pokazać, że jest prawo polskie, które stanowi, że Pana inicjatywa uchwałodawcza musi 
składać się z: 1. zdefiniowania problemu, który powinien zawierać w drodze uchwały, być rozwiązanym 
w drodze uchwały, 2. Przygotowanie projektu uchwały. I teraz Pan zgłosił się do mnie, nie do Pana 
Burmistrza. Jako, my jako Rada nie mamy tak naprawdę możliwości ani finansów, żeby Panu takie coś 
wykonać. Jest to naprawdę zdefiniowane. Ja rozmawiałem z radcą prawnym. Chodzi o to, że my Panu 
pomożemy jako, nie wiem, no to od burmistrza będzie zależało, a nie ode mnie, bo ja nie mam tutaj 
uprawnień takich. Ale Pan musi powiedzieć czego Pan naprawdę oczekuje w tym projekcie uchwały  
i wtedy radca prawny, bo z nim rozmawiałem i Pani Patrycja o tym wie, wtedy dopiero możemy Panu 
pomóc w zakresie projektu uchwały, a nie że Pan wrzucił jakby tezę, prawda? Ja Panu przeczytam, bo 
można oczywiście dyskutować, ale Drodzy Państwo, powodem rozstrzygnięcia na korzyść radnych sporu 
dotyczącego prawa do inicjatywy uchwałodawczej jest konieczność zdefiniowania powinności wójta  
w zakresie przygotowania projektu uchwały Rady. Rada nie posiada żadnego podporządkowanego 
aparatu administracyjnego, jak też pozostających do jej dyspozycji wyodrębnionych na ten cel środków 
finansowych. To organ praktycznie pozbawiony jakiejkolwiek samodzielności, samodzielnej mobilności 
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organizacyjnej i wykonawczej. Przypomnijmy, że Rada Narodowa przed 1990 roku obsługiwana była 
przez niezależne struktury Urzędu Gminy pracowników tzw. Biura Rady Narodowej podległej służbie 
wyłącznie przewodniczącemu Rady. Czy zatem radny może oczekiwać ze strony wójta obligatoryjnej 
pomocy w przygotowaniu projektu uchwały? Obligatoryjnej. Ja nie mówię, że będące kwintesencją jego 
indywidualnej inicjatywy. Czy Rada jako organ uchwałodawczy może zobowiązać wójta do 
przygotowania określonego projektu uchwały? Odpowiedź na tak postawione pytanie jest negatywna. 
Przepisy statutu jednostki samorządu terytorialnego czy też podejmowanie odrębnych uchwał Rady 
zobowiązują wójta bądź pracowników samorządowych do takich działań nie mają podstawy prawnej. 
Oczywiście, jeżeli organ wykonawczy zaakceptuje propozycję radnego można spodziewać się, że 
podejmie czynności. Radny chcąc zrealizować swój pomysł musi na własny koszt, sorry że tak mówię, 
ale tak czytam, postarać się o przygotowanie stosownego projektu uchwały, a czy ułomność 
uprawnienia radnego do inicjatywy uchwałodawczej, mimo zapisanego go w statucie wynika niestety 
z przepisów prawa. I to proszę mi wybaczyć, ja naprawdę nie jestem złośliwy, ja nie chcę tego, tylko ja 
działam w formie prawa. Skąd ja mam wiedzieć, co ma Pan na myśli, pisząc na przykład, że miasto to, 
to, to, a to, to. No trzeba po prostu jakoś tu ubrać słowa, tak. Tyle, tylko tyle. Proszę się zapoznać z moim 
pismem, które Panu napisałem. 

Radny pan Tomasz Szulc: 

Ja tylko ad vocem, Panie Przewodniczący. Nie trzeba było tak od razu? A od czego mamy Biuro Rady? 
Mało tego, byłem radnym w powiecie i jakoś na takie moje wnioski interpelacje nie było problemu. Była 
uchwała o strajku rolniczym i Biuro Rady się tym zajęło, jakoś nie było, no tutaj w takim przypadku ja 
sobie poradzę. Ja sobie poradzę, naprawdę nie będę obciążał budżetu gminy, my jesteśmy tak zadłużeni, 
że każda złotówka jest cenna. Dziękuję. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Ja zawsze uważam, że wycieczki ad personam nie powinny mieć miejsca. Ja do Pana nie miałem 
absolutnie nic złośliwego, a Pan jednak złośliwie podchodzi. I druga sprawa jeszcze Szanowni Państwo, 
Kochani Radni. Jeżeli jakakolwiek uchwała przejdzie czy nie przejdzie, to mam gorącą prośbę. Oczywiście 
każdy ma prawo do swojej wypowiedzi, ale ja ze swej strony, to jest moje osobiste zdanie, nie 
przewodniczącego tylko Romana Skiby. Jeżeli ja uważam, że statut jest okej, bo tak uważam, to ja mam 
do tego prawo i proszę nie dewaluować mojego stanowiska, bo jeżeli ja zagłosowałem przeciw, to 
uważam i stoję na takim zdaniu, że ja mam do tego prawo. Tak jak mam Pan prawo zagłosować za. 
Dlaczego Pan wszystkich tutaj oczernia i mówi Pan, no teraz rozumiem, tak, tu się nic nie zmieni. Panie 
Tomaszu, no tak się nie robi. Ja mam swoje zdanie i do tego, i wszystkich do tego namawiam, żeby każdy 
miał swoje zdanie. Dziękuję bardzo. Panie Burmistrzu, bardzo proszę. 

Burmistrz pan Kornel Malcherek: 

Ja dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Jak wiemy, idzie piękny okres Świąt Bożonarodzeniowych i 
chciałbym w imieniu swoim i moich współpracowników złożyć, no bo z niektórymi może się już nie będę 
widział, tutaj z Panem Sołtysem się będę widział, ponieważ w czwartek mamy spotkanie sołtysów. Dużo 
zdrówka, miłości, w spokoju na te świętach, rodzinnych świąt. No i mam nadzieję, że trochę śniegu i 
trochę mrozu również będzie. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Dziękuję bardzo, Pan Prezes Hieronim Cugier. 

Prezes Towarzystwa Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918 – 1919 Oddział w Rydzynie pan 
Hieronim Cugier: 

Panie Burmistrzu, Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 27 grudnia to Narodowy Dzień Zwycięskiego 
Powstania Wielkopolskiego, 106. rocznica. Szanownym Radnym, podałem program naszego działania 
w dniu tym. Bardzo proszę, by Radni znaleźli czas, chociaż to jest dzień krótki, dzień po świętach, każdy 
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zmęczony, wiadomo, jedzeniem, kieliszkiem i trudno się wybrać na taką uroczystość. Ale bardzo proszę 
w jakiś sposób znaleźć czas i siły, chęci, by na takie uroczystości przyjść. O godzinie 11.00 mamy 
spotkanie z Panem Burmistrzem, z Panem Starostą przy tablicy Franciszka Ratajczaka, o godzinie 11.30 
na cmentarzu w Rydzynie będziemy zapalać znicze chorągiewki powstańców. Dalej pojedziemy do 
Dąbcza, nowej wsi, też tam zapalimy znicze dla powstańców. A o godzinie 17.00 będzie msza, uroczysta 
Msza ze sztandarami i sześć sztandarów. Zaprosiłem szkoły na tą uroczystość, sztandary i tak dalej.  
U księdza proboszcza taką lekką rozmowę przeprowadziłem, że w ubiegłym roku to były te tabliczki na 
grobach, a w tym roku, księże proboszczu, miał być sztandar, nie udało się. Sztandar dużo pieniążków 
kosztuje, towarzystwo nie potrafiło tych pieniędzy zgromadzić, a ksiądz proboszcz mówi do mnie tak, 
Panie Hieronimie, Pan się nie denerwuje, Pan poczeka. Ja poczekałem i nagle ksiądz proboszcz 
przychodzi z ładnym drzewcem, taki drzewiec z koroną, miedziany orzeł z koroną rzucający kajdany 
niewoli, symbol odrodzenia państwowości po okresie zaborów. No piękny, nowy, nic nie zniszczony.  
I mówi, Panie Hieronimie, to dar od naszej parafii dla Towarzystwa Pamięci Powstańców 
Wielkopolskich. No byłem ucieszony, nie wiedziałem, co zrobić. Mówię, księże proboszczu, zrobię zdjęcie, 
przedstawię tu radnym, członkom towarzystwa, ale ksiądz proboszcz mówi, Panie Hieronimie, Pan pod 
pachę bierze ten drzewiec i idzie do domu. Analizując ten drzewiec, są tam styki takie, że jak to gwoździe 
się nazywa. I tam są, wiadomo, że ten drzewiec pochodzi z 1930 roku, czyli w chwili obecnej ma 94 lata. 
Co dla towarzystwa pozostało? No prosić Pana Burmistrza, Radnych, by w przyszłym nadchodzącym 
roku na wszystkie uroczystości, na które Pan Burmistrz prosi Towarzystwo, to jest wybuchu pierwszej, 
drugiej wojny światowej, rozstrzelanych tam na Przedmieściu, żebyśmy my mieli sztandar. Jeden 
mieszkaniec Rydzyny już dwa razy mi tak przyszedł, że mówi, Panie Cugier, wie Pan, jak Pan biegnie z tą 
chorągiewką wygląda? No tak mi byłem, wie Pan co, niech mnie Pan nie denerwuje, niech Pan daje 
1000,00 złotych i będzie Pan pierwszy, co ten sztandar pozyskamy. I tak może z ciekawości, bo tak na 
tych stykach pisze, tak. Józefa Górecka, Jan Metelski z Leszna, 27.04.1930 rok. Towarzystwo Kolejarzy 
Bojanowo. Też 27.04.1930 rok. Chrzestni Ślebodowie z Rydzyny. Może ktoś zna taką rodzinę? 
Ślebodowie z Rydzyny. No, ja nie znam, żyję już tu dość długo i od urodzenia i nie znam. Sejmik Powiatu 
Leszczyńskiego, Panie Skarbnik, dla Pana Starosty, ale Jarka Wawrzyniaka. Sejmik Powiatu 
Leszczyńskiego. Aniela Metelska i Józef Górecki Leszno. Towarzystwo, tu jest ciekawe, Powstańców  
i Wojaków z Kąkolewa. No takie napisy, taka historia i teraz nasze towarzystwo dochodzi po prostu 
szuka tych tu danych, żeby to jakoś zlokalizować, stwierdzić zasadność tych. Drzewiec jest niezniszczony, 
nie ma otworów, tak, żeby tam zamontować sztandar. Po prostu była myśl tych wszystkich tutaj danych, 
którzy chcieli mieć ten sztandar i nie doszli do sukcesu, nie mają sztandaru, nie wtedy w tym czasie. To 
wszystko działo się 27 kwietnia 1930 roku. Sprawdzałem w naszej historii Polski, to nie jest żaden dzień 
taki, który byłby obchodzony w kraju. To po prostu jakieś wewnętrzne tutaj działania. No to tyle i bardzo 
proszę Panie Radny, Panie Skarbnik, Szanowni Radni, Panie Burmistrzu, by w przyszłym roku o tym czasie 
znowu chciałbym Was zaprosić i podziękować, że sztandar przez Gminę Rydzyna Towarzystwo Pamięci 
Powstańców Wielkopolskich otrzymało. A teraz korzystając z okazji też dla wszystkich, dla Pana 
Burmistrza, dla Pana Przewodniczącego, dla wszystkich Radnych, składam najlepsze życzenia 
świąteczne. Dużo zdrowia, spokoju, spełnienia marzeń, tych takich zwykłych dnia codziennego i tych 
odległych marzeń. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba: 

Szanowni Państwo, podsumowując wypowiedź Pana Hirka, trzeba powiedzieć, że jest konsekwentny  
i całym sobą przekazuje, tak, więc myślę, że trzeba tutaj, Panie Burmistrzu, trzeba pomóc mówiąc 
wprost. A właśnie, Panie Hirku, jaki to jest koszt tego sztandaru? Czyli tak jak Pan Cugier powiedział 
dwa tysiące, to nas jest piętnastu, a Pan ma piętnaście tysięcy. Panie Hirku, dziękuję bardzo. Ja tylko 
powiem, że nie wiem, czy Państwo wiecie, ale inicjatywą Pana Hirka i dlatego tak powiedziałem, to nie 
jest bez kozery, ten obelisk, który przecież przy rondzie jest, to jest Pana Hirka inicjatywa. Pamiętam, jak 
moi pracownicy go piaskowali i gratuluję Panu, bo to jest jednak wizytówka tego naszego wspaniałego 
miejsca, czyli Młyńska Góra. Drodzy Państwo, ja też korzystając z okazji chciałbym Państwu, 
Mieszkańcom Gminy Rydzyna podziękować, no za ten rok, który powoli się kończy. Życzyć wszystkiego 
dobrego, zdrowych, spokojnych, radosnych świąt w gronie rodzinnym, żeby ten czas był czasem spokoju, 
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odpoczynku i żebyście Państwo ładowali te akumulatory na kolejny rok, który na pewno będzie naszym 
wyzwaniem, a to, że przyjęliśmy budżet, to jest tylko i wyłącznie jego podsumowaniem, że jednak mamy 
co robić i będziemy wykonywać dla dobra mieszkańców. Dziękuję serdecznie. 

12. Zakończenie obrad Sesji. 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba zamknął VI Sesję 
Rady Miejskiej Rydzyny. 

 

Protokołowała: Patrycja Wdowiak 
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                                                                                                                         Roman Skiba 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


